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PermanenŢa satului românesc

Suntem un popor de țărani. Nimeni nu 
s-a identificat cu acest pământ de-a lun-
gul veacurilor mai adânc decât țăranul 

daco-roman. De altfel marile civilizații ale lu-
milor vechi sunt țărănești sau păstorești, s-au 
zămislit acolo unde o comunitate s-a stator-
nicit locului și a început să viețuiască în spiri-
tul legilor morale să-și desăvârșească virtuțile 
în vederea stăpânirii naturii dinafară și a na-
turii lăuntrice. Satul este deschis, este cosmic 
și expus iubirilor, răul nu-i răbdat să prindă 
rădăcină pe ascuns ci constrâns, să se ordoneze 
iubirii binelui. Asta face ca viața țărănească, 
spiritualitatea satului să fie preluată de om ca 
o avere uriașă indiferent în ce condiții istorice 
trăiește. Orașul de astăzi românesc are nevoie 
vitală de ordinea morală milenară a părinților 
noștri, de așezarea lor spirituală, de blândețea 
și averea lor, de bunătatea inimii, de răbdarea 
și dragostea lor, de castitatea familiei țărănești. 
În satul transilvănean bunăoară divorțul, frân-
gerea familiei era o raritate, deveneai de râsul 
lumii părăsindu-ți familia.

Apoi bucuria muncii în sat, știind din cei 
mai timpurii ani că munca e o condiție a 
existenței fără de ea nu există nici sărbătoare, 
nici împlinire sufletească. Apoi dorul țăranului 
român după ordine și bună rânduială, dorința 
de împodobire. Țăranii noștri, oricât de săraci 
ar fi fost, viețuiau frumos, oricât de modest un 
pridvor este cioplit cu har și-i loc mereu până 
la unealta cea mai umilă de încrustarea unui 
semn al frumuseții. De la furca și fusul de tors 
până la jugul și roata carului, de la opincă la 
năframă, totul este împodobit stilizat. Dorința 
de podoabă, de împodobire, este una de in-
tegrare în frumusețea cosmosului. Țăranul 
român îmbrăcat împodobit, fie în zi de lucru 
sau de sărbătoare, omenescul din el devine 
imperial stilizat, dobândește o ușurință care 
corespunde seninătății sale sufletești atât de 
specifice namului nostru.

Casa țărănească apoi, ca și portul, austeră 
ca și cuibul vulturului, deschisă naturii 
neîngreuiată de mobile apăsătoare, peretele 
îndură abia obrazul unui ștergar cusut în albul 

lacrimii, iar pe coloritul stins al unei scoarțe 
trecută prin cele mai cuviincioase culori na-
turale stoarse din ierburile și flora câmpului. 
Vreau să spun că această noblețe, acest gust 
rafinat, această sete după frumos și adevăr, 
după comfort spiritual, este o moștenire care 
nu poate fi abandonată la oraș. Așa cum un 
japonez inginer în electronică sau atomist sau 
miner întors acasă de la lucru într-un mare 
oraș se spală, se îmbracă măcar pentru ceai în 
kimonoul strămoșesc pentru a intra în matca 
neamului său refăcându-se sufletește, intrăm și 
noi zilnic în acest tezaur, în această moștenire 
uriașă spirituală a cântărilor noastre unice în 
lume, a poporului nostru nepereche, a satului 
românesc, documentul cel mai arhaic și sigur 
al vechimii noastre ca popor aici în Carpați. 
Iar în spiritul acestei moșteniri, putem avea 
certitudinea că suntem acasă aici cât licări-vor 
stelele pe bolta înlăcrimată a sufletelor noas-
tre.

Ioan ALEXANDRU

George TOPÂRCEANU

Primăvară, din ce rai
Nevisat de pământeni
Vii cu mândrul tău alai
Peste crânguri şi poieni?
 
Pogorâtă pe pământ
În mătăsuri lungi de vânt,
Laşi în urmă, pe câmpii,

Galbeni vii
De păpădii,
Bălţi albastre şi-nsorite
De omăt topit abia,
Şi pe dealuri mucezite
Arături de catifea.
 
Şi porneşti departe-n sus
După iarna ce s-a dus,

După trena-i de ninsori
Aşternută pe colini…
 
Drumuri nalte de cocori,
Călăuzii cei străini,
Îţi îndreaptă an cu an
Pasul tainic şi te mint
Spre ţinutul diafan
Al câmpiilor de-argint.

 
Iar acolo te opreşti
Şi doar pasul tău uşor,
În omăt strălucitor,
Lasă urme viorii
De conduri împărăteşti
Peste albele stihii…
Primăvară, unde eşti?

Rapsodii de primăvară

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Cândva una dintre cele mai fru-
moase pieţe ale oraşului, Piaţa 

Traian de azi trăieşte din amintiri. Era aici 
o viaţă comercială înfloritoare; era o lume 
pestriţă, grăbită în afaceri dar dornică de 
petreceri; în acelaşi timp îndreptată şi 
spre cele sfinte. Din mărturiile pe care 
timpul sau oamenii nu au reuşit să le 
distrugă azi sunt două: o clădire şi un 
obelisc. Clădirea se numea pe vremuri 
„Mercur”. Azi este una anonimă, la par-
ter cu o alimentară şi alte câteva spaţii 
comerciale. La începuturile sale, totodată 
şi ale veacului, clădirea avea un bun gust 
arhitectonic. De priveşti cărţi poştale 
de atunci observi armonia construcţiei 
şi frumuseţea deosebită a faţadei. Doar două 
etaje, dar ce frumoase! Ea se întinde pe două 
străzi: piaţa şi str. Dacilor. Ferestrele, simetric 
dispuse, sunt despărţite de coloane false, înspre 

piaţă apar în grup de câte trei, mai apropiate 
şi cu un grâu deasupra, inclusiv o cornişă. Pe 
colţul uşor rotunjit, cornişa este supraînălţată şi 
chiar deasupra intersecţiei se înalţă un atic pu-
ternic deasupra căruia tronează statuia de bronz 

a zeului comerţului, Mercur. La parter erau 
spaţii comerciale cu intrări impunătoare, 
cu rulouri şi salete (umbrare). Stilul în-
tregii clădiri este Secession, dar elegant. 
La cele două etaje erau - şi sunt - locuinţe 
mari, elegante chiar. Oare cine se va îndu-
ra şi va pune umărul la păstrarea şi - de ce 
nu? - restaurarea ei?! Până atunci trecem 
nepăsători pe lângă frumuseţea ei şi paşii 
se îndreaptă spre centrul Pieţei Traian, 
acolo unde se înalţă un obelisc.Vârsta sa: 
243 de ani. El a fost ridicat în anul 1774 de 
senatorul magistratului rascian din oraş, 
Stojsa Spasojevic şi de soţia sa. Plasat 
strategic, monumentul adună - şi chiar şi 
azi adună - credincioşii ortodocşi (români 
şi sârbi) într-o procesiune cu valoare de 
simbol. De Bobotează şi de Sf. Gheorghe 

(patronul bisericii), piaţa era plină de preoţi şi 
mireni. Obeliscul a trebuit să fie restaurat de 
mai multe ori (1833, 1857, 1893, 1910). Ar cam 
fi timpul pentru o nouă restaurare.

Un zeu ºi un obelisc din Piaþa Traian



2. martie

 oaia de 
Jimbolia

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

În luna februarie, chiar de ziua Dragobe-
telui a avut loc cea de-a 53-a ediție de 

degustare a vinurilor, care s-a ținut la Căminul 
Cultural al orașului Jimbolia. Domnul Ioan Ovi-

diu, organizator al evenimentului, a dat câteva de-
talii asupra acestuia postului de televiziune locală, 
prezentă la degustare: „Cu plăcere vă pot spune 
că se desfășoară degustarea vinului, ajungând 
la a 53-a ediție, fără întrerupere a acestei tradiții 
a degustării vinului, organizată de Cooperația 
Meșteșugărească, împreună cu colaboratorii. Mă 
bucur să vă aduc la cunoștință că un mare rol în 
organizarea acestei degustări de vinuri l-a avut Pri-
măria orașului Jimbolia și aduc mulțumiri speciale 
cu această ocazie.” Tot domnul Ioan Ovidiu a vor-
bit și despre modul de desfășurare a degustării și 
despre calitatea vinului: „Departajarea vinurilor se 
face după trei criterii: primul criteriu este gustul, 
aroma și culoarea. Deci, în funcție de aceste trei 
criterii, fiecare este notat cu o notă între 2 și 6, se 
face o medie și stabilește clasamentul.” Premiile 
constă într-o jachetă specifică și o plachetă, iar anul 

acesta s-a înmânat și premiul „Lămâia Bacchus”, 
care reprezintă de fapt ultimul loc. Totuși acest lu-
cru nu înseamnă că cel care primește ultimul loc 
este dezavantajat, deoarece însăși calitatea vinului 
este biletul de acces în cadrul degustării.

Degustarea vinurilor a ajuns la cea de-a 53-a ediţie

Începând cu anul școlar 2017-2018, 
Liceul Tehnologic din Jimbolia 

înființează o nouă clasă de seral. Domnul di-
rector Adrian Petruț a oferit mai multe detalii: 
„Începând cu anul școlar 2017-2018, la Liceul 
Tehnologic din Jimbolia se vor organiza câteva 
lucruri, nu noi, dar care nu s-au organizat de ceva 
vreme, și anume: pornim o clasă a IX-a seral, 
care se adresează tuturor absolvenților de opt 
clase, indiferent de anul absolvirii acestora. Ca 
atare, cei dintre concitadinii noștri și nu numai, 
care doresc să continue studiile în învățământul 
liceal, o pot face la instituția noastră. Mai multe 

informații se găsesc la secretariat, iar perioada 
de înscriere se va încheia probabil în luna au-

gust a anului curent. De asemenea, tot la nivel 
seral, de la toamnă organizăm două clase, cu 
două specializări diferite. Până acum, am or-
ganizat câte o clasă, însă de la toamnă pornim 
două clase. Ca atare, vom avea la dispoziție un 
număr mai mare de locuri pentru cei care au 
absolvit zece clase de liceu sau au absolvit anul 
de completare și Școala de Arte și Meserii sau 
au absolvit o școală profesională încheiată cu 
diplomă cu certificat de competență. Așa cum 
spuneam, perioada aprilie-august este perioada 
de depunere a dosarelor.”

Liceul Tehnologic revine la seral

Primăria orașului Jimbolia organizează 
între 6 martie și 7 aprilie a.c. curățenia 

de primăvară. În cadrul acestui program se vor 
colecta obiecte de uz casnic, gospodăresc și 
deșeuri vegetale, rezultate din curățarea arbo-
rilor plantați pe străzile orașului. Cetățenii sunt 
așteptați să se implice în acțiunea prin depune-
rea deșeurilor și a obiectelor de uz casnic, la 
marginea carosabilului, de unde vor fi preluate. 
Acțiunea a fost riguros organizată, stabilindu-
se un calendar ce cuprinde străzile orașului.

Sportivii jimbolieni au obținut rezulta-
te foarte bune la Campionatul Național 

de Lupte, desfășurat la Reșița, anul acesta. Cinci 
reprezentanți ai orașului Jimbolia au obținut lo-
curi de cinste, alături de luptători consacrați ai 
țării. Sportivul David Dobre, pregătit de antreno-
rul Cornel Dobârcău la ACS Voința Jimbolia, a 
obținut cel mai bun rezultat în competiția de lupte 
libere seniori, categoria 65kg. De partea feminină, 
Tabita Dobre, sportivă în cadrul aceluiași club, a 
obținut locul al II-lea la individual lupte, categoria 
53 kg, iar Timeea Ioja de la CSS Jimbolia, locul al 
III-lea, la categoria 60 kg. De asemenea, orașul se 
mândrește cu Rahela Dobre de la CSS Jimbolia – 
locul al V-lea, la categoria 48 kg și Lidia Dobre de la ACS Voința locul al V-lea, la categoria 48 kg.

Campioni naţionali la lupte

Pagină realizată de Jovana STAN

Începe curăţenia de primăvară!

În luna februarie a acestui an a avut loc un seminar informativ asupra finanțării nerambursabi-
le, desfășurat în incinta Primăriei Jimbolia. Acesta a fost organizat de Agenția pentru Dezvol-

tare Regională, Regiunea de Vest cu scopul de a informa potențialii solicitanți asupra programelor de 
accesare a fondurilor, a procedurilor și documentației necesare. ADR Vest a devenit Organism Inter-
mediar pentru Programul Operațional Sectorial „Creșterea Competitivității Economice” (OI POSC-
CE) 2007-2013 - Axa Prioritara 1 „Un sistem de producție inovativ și eco-eficient” – începând cu data 
de 11 martie 2013 și sprijinit o serie de proiecte de succes, finanțate prin POSCCE 2007-2013.

Seminar marca ADR Vest



3. martie

 oaia 
de Lugoj

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Lugojeni cu care ne mândrim: 
Aura Twarowska

La sfârșitul lunii trecute, Biblioteca Mu-
nicipală Lugoj, cu susținerea Primăriei 

orașului nostru şi în colaborare cu Asociaţia Cultu-
rală „Enthousiasmos”, au iniţiat proiectul cultural 
„Oamenii Cetăţii - Lugojeni cu care ne mândrim”. 

Acest proiect cultural se va derula pe parcur-
sul anului 2017, iar invitata primei ediții a fost 
mezzosoprana Aura Twarowska, solistă a Operei 
de Stat din Viena. Întâlnirea a avut loc la Cinema-
tograful „Bela Lugoşi” din Lugoj, sub genericul 
„Mezzosoprana Aura Twarowska – ambasadoare 
a muzicii româneşti în lume”.

„Am con siderat o prioritate pro gra mul de asfaltare a stră zi lor din oraş”
Francisc Boldea, Primarul oraşului Lugoj

Dacă în timpu-
rile, nu prea 

depărtate, în munici-
piul nostru pre do mi-
nau străzile pavate, 
străzi ca re în urma di-
feritelor in ter venţii la 
infrastructură erau pli-
ne de de ni ve lări care 
puneau mari pro ble me 
circulației autovehi-

cu l  e lor, în ultimii ani, administrația Boldea a 

acordat o atenție aparte procesului de asfalta-
re a drumurilor ori de pavare a trotuarelor din 
municipiu. În acest sens, la o recentă întâlnire, 
domnul primar Francisc Boldea a spus: „Încă 
din a nul 2008, dată fiind situația dezastruoasă 
de atunci, am con siderat o prioritate pro gra mul 
de asfaltare a stră zi lor din oraș. An de an am as-
faltat străzi și continuăm a cest proces până când 
pe toa te străzile se va putea cir cula decent. La 
numărul mare de străzi cuprinse în a cest pro-
gram sigur că ulte rior mai pot apărea pro ble me, 
pe care însă le avem în vedere și le rezolvăm 

în cel mai scurt timp posibil. Mai mult, în anul 
2016 am ela bo rat și un plan de mobili ta te ur-
bană, care într-un mod științific  ne arată unde 
sun tem în acest moment și di rec țiile în care tre-
buie să ac țio năm pe viitor pentru a îm bunătăți 
situația circu la ției în municipiu, în con di ții le în 
care numărul de au to tu risme a crescut enorm 
în ul timii ani. Suntem preo cu pați și de asigura-
rea unui nu măr sporit de locuri de parcare și de 
realizarea de piste pentru bicicliști, care se des-
curcă tot mai greu într-un oraș cu atât de multe 
mașini.”

Din albumul nostru cu poze

Lugojul în vremea „drăguţului de împărat”

Voleibalistele de la CSM Lugoj au reușit 
cel mai bun joc din acest sezon în depla-

sare, la Iași, pe terenul unei formații cu obiectiv 
- poziționarea în primele șase formații ale cam-

pionatului.
CSM Lugoj și-a trecut în cont al șaptelea 

punct extern din cele 24 câștigate în total până 
acum, reușind o partidă consistentă în sala Pe-
nicilinei Iași. Echipa moldavă avea nevoie de o 
victorie de trei puncte pentru a prinde locul VI, 
cel care oferă posibilitatea calificării într-o cupă 
europeană, după disputarea minicampionatului 
de zece etape, între locurile 1-6, respectiv 7-12, 
pentru evitarea retrogradării.

În clasament, cele două formații erau 
poziționate, înaintea jocului pe locurile 7 (Lugoj) 
și 8 (Iași), la o diferență de două puncte: 23 vs 
21, astfel că o victorie de trei puncte a ieșencelor 
făcea rocada în clasament.

Setul 3 a fost o lecție de volei predată de lu-
gojence, care au arătat din nou momentele de 
evoluție foarte bună din prima parte a sezonului.

O lecţie de volei

Pagină realizată de Jovana STAN

Un minunat proiect

ªcoala Gimnazială Nr. 2 a marcat sfâr-
şitul anotimpului prin organizarea 

celei de-a treia ediţii a concursului „Feeria ier-
nii”. Concursul s-a adresat tuturor preşcolarilor 
şi elevilor din ţară, începând cu grupa mică de 
grădiniţă şi până la clasa a XII-a. Au participat 
2200 de elevi şi preşcolari din toate judeţele ţă-
rii, care au realizat lucrări pentru toate cele trei 
secţiuni ale concursului: pictură/desen, colaj şi 
fotografie. Şcoala Gimnazială Nr. 2 doreşte să 
încurajeze şi să susţină micii artişti, oferindu-le 
posibilitatea de a face cunoscute realizările lor 
artistice.

Coordonatorul acestei expoziții-concurs, 
doamna profesor Denisa Sârbu a ținut să evi-
denţieze că „prin această expoziţie-concurs am 
urmărit valorificarea potenţialului creativ al 
elevilor, dragostea faţă de tot ceea ce înseamnă 
artă şi mesajul pe care aceasta îl transmite, dar 
şi valorificarea, de la nivelul unităţilor de învă-
ţământ, a muncii pe care dascălii o prestează cu 

elevii în cadrul orelor care au ca specific pictura 
şi desenul, dar şi o colaborare între profesorii 
cu preocupări comune în acest domeniu”.

Şcoala Gimnazială Nr. 2 mulţumeşte cadre-
lor didactice partenere, elevilor participanţi şi 
părinţilor pentru sprijinul oferit, dar şi pentru 
frumoasa colaborare ce a condus acest minunat 
proiect către succes!



4. martie

Începând cu luna februarie a anului cu-
rent, cetățenii nu mai plătesc acea taxă 

de 10 lei pentru eliberarea certificatului de cazier 
judiciar, fie că sunt persoane fizice sau juridice. 

Pentru a obţine un certificat de cazier judiciar 
din România, persoanele interesate pot depune 
personal cererea-tip, cu datele complete de stare 
civilă şi motivată, la orice subunitate de poliție 
în care există ghișeu de cazier judiciar. Cererea 
trebuie însoțită de un act de identitate. Persoane-
le domiciliate în străinătate pot solicita elibera-
rea certificatului de cazier judiciar prin misiunile diplomatice sau oficiile consulare ale României.  
În mod obișnuit, certificatul este eliberat pe loc sau cel mult în trei zile de la data depunerii cererii. 
De asemenea, trebuie să știți că valabilitatea documentului este de șase luni, numai în scopul pen-
tru care a fost solicitat.

S-a eliminat taxa pentru cazier
Poliţia vă informează

Henric VIII, regele 
Angliei, hotărî să 

trimită un episcop la 
Francisc I, regele 
Franței, într-o vre-
me când relațiile 
dintre cei doi mo-

narhi erau foarte încordate. 
Episcopul îi obiecta că mi-
siunea încredințată îi pu-
nea viața în primejdie.

- Să nu-ţi fie teamă! riposta Henric. Dacă 
Francisc te va ucide, voi pune sa fie decapitați 
francezii aflați în puterea mea.

- Vă cred, spuse episcopul. Mi-e teamă însă 
ca nici unul din capetele lor nu se va potrivi pe 
umerii mei!

Să învăţăm a râde!

 oaia 
de Ramna

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Magdalena Ciurea - primarul comunei Ramna

Așa cum ne-am 
obișnuit deja, am 

găsit-o pe doamna primar 
muncind și pregătind noi 
activități prin care să dez-
volte comuna. Membră în 
GAL Caraș-Timiș, comu-
na Ramna va beneficia de 
o serie de proiecte, alături 
de localitățile învecinate, 

prin care se va încerca în special revitalizarea 
și încurajarea sectorului economic, agricol și 
non-agricol. Doamna primar ne-a dat câteva 
detalii:

Doamna primar, vorbiți-ne, vă rog, despre 
GAL-ul din care face parte și comuna Ramna.

4GAL sau Grupul de Acțiunea Locală este 
un program foarte util din punct de vedere 
economic, în special pentru mediul rural. Prin 
acest grup, autoritățile locale împreună cu 
companii sau alte entități pot depista proble-
mele comunității și pot găsi soluții pentru re-
zolvarea acestora, prin atragerea de fonduri 
nerambursabile. După părerea mea, este un 
beneficiu pentru toată lumea, atât pentru 
autoritățile publice locale, cât și pentru agenții 

economici, deoarece prin implementarea pro-
iectelor finanțate prin fonduri nerambursabi-
le, putem dezvolta comunitatea în care trăim. 
GAL-ul din care facem și noi parte se numește 
Caraș-Timiș, suntem angrenate 16 comune: 
patru comune din județul Timiș (Victor Vlad 
Delamarina, Darova, Știuca și Găvojdia) și 12 
din Caraș-Severin (Fîrliug, Ocna de Fier, Dog-
necea, Văliug, Carașova, Târnova, Doclin, Lu-
pac, Ramna, Zorlențu Mare, Brebu și Ezeriș).

Așadar, s-a constituit Grupul de Acțiune Lo-
cală Caraș-Severin, care va aduce de acum în-
colo multe fonduri.

4Da, chiar acum am dobândit și certifi-
catul de înregistrare și vom putea funcționa. 
Sperăm ca în cel mai scurt timp să se poată 
obține finanțări.

Ce obiective v-ați fixat?
4Întâi să vedem ce fonduri ar fi disponibi-

le, pentru că lucruri de făcut sunt multe. Dorim 
să elaborăm și să implementăm proiecte ofe-
rite de programul LEADER, precum și strategii 
integrate de dezvoltare rurală. Alte obiective 
sunt: administrarea proiectelor care vor fi fi-
nanțate în cadrul strategiei, pregătirea și acor-
darea asistenței de specialitate persoanelor 

juridice și fizice locale care vor să participe la 
proiecte în cadrul Planului Național de Dezvol-
tare Rurală, acțiuni de promovare a partene-
riatelor public-private, sprijinirea valorificării 
echilibrate a resurselor locale, colaborarea cu 
organisme europene asemănătoare,  încura-
jând inovarea și modernizarea know-how-ului 
sau descoperirea de noi soluții la problemele 
rurale persistente și reprezentarea unitară a 
intereselor zonale în raport cu organizațiile 
publice centrale.

Când ați avut ultima întâlnire?
4Am avut o întâlnire săptămâna trecută, 

în care am fost informați în legătură cu buge-
tul pentru primii doi ani, 2017-2019, existând 
trei perioade de implementare.

Aveți un mesaj, acum, în luna martie?
4În primul și în primul rând doresc să le 

transmit tuturor femeilor la mulți ani cu sănă-
tate și bucurii. În special mamelor le doresc 
tărie și sănătate, fiindcă astfel le vor face pe 
toate. Și eu sunt mamă, de curând bunică, și 
știu că nu există binecuvântare mai mare de-
cât aducerea pe lume a unui copil. De aseme-
nea, le doresc tuturor cititorilor o primăvară 
frumoasă, cu spor și noi împliniri!

Sperãm ca în cel mai scurt timp sã se poatã obþine finanþãri 

Continuăm, iată, cu nedisimulată bucu-
rie, să consemnăm, atât pentru citito-

rii jurnalului nostru cât, sau mai ales, pentru 
înalții ierarhi ai ortodoxismului românesc, 
gesturi-model ale unui om de la care învățăm, 
cotidian, că nu ne putem înălța decât împreu-
nă. În zilele trecute ale acestui început de an, 
Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit Ioan a aju-
tat o femeie cu patru copii, care locuia într-un 
grajd de la marginea localității Comloșu Mare, 
din jud. Timiș, să se mute într-o casă normală 
cu cele necesare traiului.

„Pe femeie și cei patru copii i-am găsit, la 

lumina farurilor de la mașină, la aproape doi 
kilometri de sat, într-un colț de grajd. Imediat 
i-am luat în mașină și i-am dus în sat, la căldu-
ră. Nu-i venea să creadă. Pe femeie am dus-o 
la magazin și am cumpărat tot ce-i trebuia, de 
la detergent până la fructe pentru copii. I-am 
spus preotului din sat ca până dimineață să gă-
sească o soluție. Un cetățean avea o casă cu pa-
tru camere și 3000 de metri pătrați de vânzare, 
iar a doua zi am cumpărat din banii bisericii 
locuința. Femeia s-a mutat cu copiii acolo”, a 
menționat Chiriarhul Banatului și Președintele 
nostru de onoare.

Din faptele pilduitoare ale Mitropolitului nostru

Pagină realizată de Jovana STAN



5. martie

 oaia 
de Fãget

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Luna februarie a marcat momentul bilan-
ţului pentru anul 2016 la administraţia 

oraşului Făget. Potrivit informaţiilor publicate în 
raportul de activitate semnat de primarul Marcel 
Avram şi viceprimarul Vasile Sita, anul trecut a 
fost unul încărcat în ce priveşte situaţia investiţii-
lor şi reparaţiilor pe infrastructură în oraşul Făget. 

Au fost executate lucrări de asfaltări: drum 
sat Băteşti şi drum cimitir Băteşti, în valoare 
de 463.465,9 lei; drum sat Begheiu Mic, în va-
loare de 228.442,5 lei; drum Făget Jupâneşti, în 
valoare de 433.000,39 lei; str. Independenţei, în 
valoare de 221.876,64 lei; P-ţa Libertăţii, în va-
loare de 37.678,27 lei; str. Traian Vuia, în valoa-
re de 238.636,62 lei; str. A. Iancu, în valoare de 
419.575,44 lei; str. Salcîmilor - 360 ml, în valoare 
de 163.653,8 lei; Aleea CFR - 270 ml, în valoare 
de 122.740,3 lei; sat Băteşti - Biserica Penticos-
tală - 290 ml, în valoare de 131.832,2 lei; parcare 
str. V.  Feneşiu  şi spate blocuri Calea Lugojului 
nr. 15, total 229 mp, în valoare de 12.995,7 lei.

Au fost executate şi lucrări de pavaj-trotuare şi 

borduri: str. A.Iancu în valoare de 191.994,0 lei; 
str. Dionisie Păscuţiu în valoare de 123.944,4 lei; 
str. Ştefan cel Mare în valoare cu 116.682,5 lei; 
str. Eftimie Murgu în valoare de 149.939,5 lei; str. 
Independenţei în valoare de 31.491,1 lei; sat Bi-
chigi în valoare de 396.343,8 lei.

Tot anul trecut s-au făcut lucrări de pietruire 
drumuri în satele Bichigi şi Temereşti, în valoare 
de 250.771,2 lei, şi DC 98, între satele Povergina 
şi Bunea Mare, în valoare de 254.631,04 lei. 

Pe de altă parte, au fost executate în regie pro-
prie prin serviciul de infrastructură şi activităţi de 
curăţat zăpada de pe trotuare şi parcuri; împrăştiat 
antiderapant pe străzi şi drumuri; curăţat rigole şi 
şanţuri  scurgere apă pluvială în trei cicluri; plom-
bat cu material bituminos (bitum rece) gropile din 
asfalt pe străzile din Făget, Bichigi şi Povergina; 
lucrări de pavoazare şi înfrumuseţare a localităţii 
(plantări de pomi, arbuşti şi flori); întreţinere spa-
ţii verzi; vopsit bordure, şi multe altele.

În ceea ce priveşte Compartimentul implemen-
tare proiecte, în anul 2016 au continuat lucrările 

proiectului „Extinderea şi modernizarea sistemu-
lui de alimentare cu apă şi canalizare în judeţul 
Timiş - aglomerarea Făget”, proiect în valoare de 
7,14 milioane euro, din care 6,99 milioane euro 
este ajutorul financiar nerambursabil. Tot în 2016 
s-au finalizat lucrările pentru realizarea obiecti-
vului de investiţie „Reabilitare DC 113 Băteşti-
Jupâneşti”, derulat prin Programul Naţional de 
Dezvoltare Locală, în valoare de 3.534 mii lei. 

2016, un an plin de investiţii la Primăria Făget

În toate zonele din țară Lăsatul Secului 
de Paști joacă un rol extrem de impor-

tant. Foarte multe tradiții încă se țin. De exemplu, 

Lăsata Secului de Paști păstrează tradiții specifi-
ce începutului unui an agrar, sărbătorit odată cu 
echinocțiul de primăvară.

Întrebat despre acest obicei, profesorul Ion 
Ghinoiu spunea că „prin fixarea Paștelui în raport 
cu echinocțiul de primăvară și faza lunară, cele 
mai importante sărbători și obiceiuri păgâne au 
fost împinse în afara ciclului pascal, la Lăsatul 
Secului și la Rusalii”.

La noi, satele din apro pie rea Făgetului păs-
trează încă o tradiţie de sute de ani, care se desfă-
şoară în ultima zi înaintea intrării în Postul Paş-
telui. „Priveghiul cel ma re”, cum este cunoscută 
în zonă datina, are loc în ultima duminică a lunii 
februarie, de „Lăsata Se cului”, când se mai poate 
mânca „de dulce”.

Tinerii se or ganizează în grupuri şi pre gătesc 
focuri pe care le aprind la lăsarea serii, iar în jurul 
lor se adună majoritatea oamenilor din localitate. 
Săr bă toarea are un rol profilactic de purificare în 
faţa spi ritelor rele, dar şi de at mosferă de carna-
val, care ţine de rituri preindoeuro pe ne. Este pri-
ma zi când se pu ne şi toaca şi, de asemenea, prin 
zgomotul alăturat focului se alungă spiritele re le.

„Se fac strigături peste sat asemănătoare cu 
cele de la Anul Nou, comunicându-se fap tele urâ-
te făcute de di fe riţi membri ai comunităţii, care 
prin focurile aprinse e rau iertaţi şi purificaţi. Săr-
bă toarea este un prilej co lectiv de veselie a în-
tregii comunităţi săteşti”, ne-a declarat Răzvan 
Pinca, directorul Muzeului de Istorie şi Etnogra-
fie Lugoj.

Datini făgeţene

În luna februarie a fost moment de bi-
lanţ şi pentru Consiliul Local din Fă-

get. În anul 2016, consilierii locali din oraşul 
castanilor au adoptat un număr de 62 hotărâri. 
„Indiferent de caracterul juridic al acestora, ho-
tărârile  sunt duse la îndeplinire de către ser-

viciile publice ale administraţiei locale. Dintre 
hotărârile cu caracter normativ, au fost stabilite 
taxele şi impozite locale pe anul 2016. Hotărâ-
rile de administrare au privit prelungirea unor 
contracte de închiriere, concesionarea unor te-
renuri, închirierea unor spaţii comerciale vân-

zarea unor terenuri sau cumpărarea de imobile. 
Bugetul de venituri şi cheltuieli a fost modificat 
în cursul anului 2016  prin opt hotărâri”, se ara-
tă în raportul de activitate publicat pe portalul 
Primăriei Făget.

Consiliul local Făget, la raport   

8 Martie este ziua în care se îmbină armoni-
os cele patru caracteristici ale femeilor: sensi-
bilitatea, frumuseţea, tandreţea şi fineţea. Fie că 
este vorba de mămici, soţii, iubite, prietene sau 
colege, cu toţii transmitem în această zi un gând 
bun către persoanele dragi de sex feminin din 
viaţa noastră. Doamnelor, pentru că sunteţi cele 
care suflaţi dragoste peste orice faceţi, pentru 
că sunteţi cele care numai când priviţi către co-
piii voştri, daţi lumii mai multă frumuseţe, pen-
tru că sunteţi cele care găsesc în fiecare zi timp 

pentru orice problemă şi orice nevoie a celor 
dragi, pentru că, deşi vă mai plângeţi câteodată, 
o luaţi de la capăt în fiecare zi, mai puternice şi 
mai hotărâte, pentru că sufletul vostru ştie ce e 
iubirea, cum se dăruieşte şi cum se primeşte, şi 
pentru tot ceea ce reprezentaţi, pentru voi tim-
pul se opreşte puţin în loc la fiecare început de 
Primăvară, vă aducem un omagiu. Vă urăm o 
primăvară frumoasă, cu soare, fericire şi toată 
dragostea pe care o meritaţi! La mulţi ani!

Vă urăm o primăvară frumoasă, cu soare, fericire şi toată dragostea pe care o meritaţi!
Prof. Marcel Avram, primarul oraşului Făget

Pagină realizată de Ada MAXIM



6. martie

 oaia 
de Lipova

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ultimii ani au fost ani bogaţi în evenimente 
pentru oraşul Lipova, ani în care au reuşit 

să aducă domeniul socio-cultural al oraşului la un 
alt nivel. Încetul cu încetul, cetăţenii lipovani şi 
chiar cei din împrejurimile oraşului Lipova s-au 
implicat şi au participat tot mai mult la eveni-
mente şi activităţi de tot genul, fapt care nu poate 
decât să fie un motiv în plus pentru ca Primăria 
şi Consiliul Local Lipova, prin Centrul Recretiv 
Orăşenesc Lipova şi alături de toţi colaboratorii 
implicaţi în organizarea diverselor evenimente, 
să continue şi în acest an cu o gamă cât mai vari-
ată de activităţi culturale, sportive şi sociale dedi-
cate comunităţii locale.

Câteva dintre evenimentele importante ale 
anului 2017 sunt: spectacole de magie şi iluzio-
nism, spectacole de circ, «Ziua Dragobetelui - De 

Dragobete iubeşte româneşte - Ediţia 4», «Balul 
Primăverii», spectacole de divertisment, umoris-
tice alături de cei mai îndrăgiţi artişti ai scenei 
româneşti, evenimentele sportive - ROCCA MTB 
Lipova Ediţia III, ROCCA  RUN LIPOVA - Li-
pova Aleargă - Ediţia 2017, concerte de muzică 
sacră, de operă şi operetă, spectacole de teatru 
clasic, de comedie şi teatru pentru copii, 1 Iunie - 
Ziua Internaţională a Copilului, târguri cu ocazia 
Sărbătorilor Pascale şi de Iarnă parada fetelor pe 
biciclete, Zilele Oraşului Lipova - Ediţia 2017, 
diverse evenimente cu scop caritabil, evenimente 
de promovare a voluntariatului, evenimente edu-
cative,  precum şi alte activităţi.

Toate acestea sunt realizate cu susţinerea şi 
colaborarea Primăriei şi Consiliului Local Lipo-
va. Informaţiile despre fiecare eveniment organi-

zat sunt afişate şi actualizate mereu pe pagina de 
facebook a Centrului Recreativ  - denumită «Cen-
trul Recreativ», precum şi pe site-ul oficial al Pri-
măriei Oraşului Lipova www.primarialipova.ro, 
poate fi vizualizat şi Calendarul oficial al activi-
tăţilor culturale şi sportive pentru anul 2017.

Primăria Oraşului Lipova, Consiliul Local al 
Oraşului Lipova, Centrul Recreativ Orăşenesc 
Lipova, alături de toţi colaboratorii şi invitaţii lor, 
transmit şi pe această cale o invitaţie deschisă pu-
blicului, indiferent de vârstă, de a fi parte activă 
din viaţa socio-culturală, educativă şi sportivă a 
oraşului Lipova, de a participa la evenimentele 
şi activităţile organizate cu diverse ocazii, de a 
crea astfel, împreună, poveşti frumoase la nivel 
personal, pentru sufletul fiecăruia, dar şi la nivel 
colectiv, pentru sufletul oraşului.

Primăria Oraşului Lipova şi Centrul Recreativ Orăşenesc Lipova 
pregătesc o diversitate de evenimente

Competiţiile, desfăşurate în anul 2016, de 
către micuţii din cadrul Cercului «Atelierul 

Fanteziei» - Clubul Copiilor Lipova au ecou şi în 
acest nou an şcolar, unele dintre premiile şi titlurile 
dobândite în urma acestor concursuri încă sosesc 
la aceşti minunaţi copii şi la coordonatoarea lor - 
Prof. Camelia Iordache. Unul din aceste concur-
suri, la care copiii au participat cu lucrări, pe par-
cursul anului 2016, a avut loc în India, fiind denumit 
„Fragrance of art buds - 2016 The 8th International 
Youth And Child Art Exbition Hyderabad” - India, 

fiind vorba despre o competiţie de mare anvergu-
ră, cu participarea mai multor ţări. Copiii au parti-
cipat cu un număr de 25 de lucrări, participare în 
urma căreia s-au obţinut următoarele premii: 

- o medalie de aur - eleva Onica Andrada, 
- premiul juriului - pentru Biriş Patricia, 
- premii de excelenţă: Crişan Mara, Martin 

Andreea, Grodei Marisa, Mihai Rareş şi Belean 
Anamaria,

 - premiul pentru coordonator certificat  - cu 
titlul de „Perfect Pedagogue Award”.

Talentul micuţilor de la Cercul „Atelierul  Fanteziei” - Clubul Copiilor Lipova 
răsplătit cu noi premii internaţionale, venite din India

În perioada 01-12 Februarie 2017, la Băile 
Felix - Oradea, au avut loc Campionatele 

Naționale individuale de șah pentru copii și juniori. 
La aceaste campionate, Clubul Polisportiv secția 
de șah din Lipova a fost reprezentat de următorii 
sportivi: Bancoș Ileana și Lascu Florica, care au 
concurat la categoria sportivă Fete sub 18 ani.  La 
categoria băieți sub 14 ani l-am avut ca reprezen-
tant pe șahistul Șupială Mihai.

Aici s-au adunat toate cluburile de șah din țară, iar 
sportivii noștri au participat pentru prima dată. La în-
ceputul campionatului am plecat în startul competiției 
de pe ultimele locuri, ca la final să obținem locuri în 

jumătatea clasamentului. 
Au fost și surprize în competiția aceasta, pre-

cum cea a Ileanei Bancoș, care a obținut de trei 
ori victoria în fața unor jucătoare cu experiență 
mult mai mare. Ceilalți doi jucători s-au remarcat 
și ei prin victorii în fața unor jucători mai buni. 
Niciunul dintre jucătorii noștri nu au mers în jos, 
ci au obținut plusuri la calitatea și forța lor de joc 
pe plan național, urcând în primii 20 jucători de 
șah din țara noastră.

„Felicităm toți șahiștii care au luptat în această 
întrecere a Sportului Minții și mulțumim Primăriei 
Lipova și Clubului Sportiv Șoimii Lipova pentru 
tot sprijinul acordat!” 

Instructor de șah, Florin Bălăceanu

Şahiştii lipovani au participat cu succes la „Campionatele Naţionale Individuale de 
Şah – copii şi juniori – Ediţia 2017”

Derularea proiectului Erasmus „Drum că-
tre o carieră europeană în domeniul ser-

viciilor” a debutat în luna noiembrie  cu  etapa de 
selecție a elevilor  care vor face parte din lotul ce 
va pleca în luna mai în Cipru, respectiv în luna 
iunie în Portugalia. Elevii selectați își vor efectua 
stagiul de pregătire practică la modulul „Instru-
mente de plată” în Cipru și sunt din  clasa a-XI- 

economic. Iar elevii comerț din clasa a XI-a își vor 
efectua stagiul de practică la modulul „Protecția 
mediului și consumatorului”. În următoarea peri-
oadă, elevii vor urma cursuri de pregătire la lim-
ba engleză pentru a ajunge la nivelul necesar unei 
comunicări eficiente,  de cunoaștere a geografiei 
zonei în care se vor deplasa, culturii și civilizației 
țării de destinație.

„Drum către o carieră europeană 
în domeniul serviciilor” la Liceul „Sever Bocu” Lipova

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU



7. martie

 oaia de 
Giarmata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Tinerele talente ale comunei Giarmata 
au urcat pe scenă pentru a le oferi ma-

melor un cadou artistic de Ziua Internațională a 
Femeii. Spectacolul a fost organizat de către ca-
drele didactice ale Școlii Gimnaziale Giarmata și 
Asociația Pro Datina.

Domnul Goe, prezent la Giarmata
Doamna profesor Ana Ciutureanu a coordo-

nat elevii claselor mai mari, care au pus în scena 
„Procesul literar al domnului Goe”, o scenetă de 
excepție ce a stârnit valuri de râsete și aplauze. 
De asemenea, aceiași elevi, coordonați de doam-
na director adjunct Valentina Tomița, au recitat 

poezii din lirica de dragoste a lumii și au cântat 
mamelor cele mai frumoase melodii. Mai mult 
decât atât, au prezentat creațiile artistice proprii, 
în versuri, elevii Andreea Gorban și Paulo Chi-
lian. Surprizele serii au venit din partea elevelor 
Raluca Lascău, care a interpretat „Mulțumesc, iu-
bită mamă”, Daiana Paul, mica soprană care ne-a 
încântat cu „O sole mio” și „Edelweiss” , despre 
care doamna Tomița spune că „este în clasa a VI-
a, i-am fost dirigintă. Este extrem de talentată și 
are o voce de solistă de operă. Va avea un parcurs 

frumos”. De asemenea,  Ruxandra Ciora a cântat 
melodia „Flashlight” și la pian, cu dedicație pen-
tru tatăl său, domnul profesor Gabriel Ciora, „I 
saw daddy today” și „Comptine d`un autre ete”, 
de Yann Tiersen. Ruxandra este o revelație atât 
pentru părinți, cât și pentru profesori. Cu o voce 
caldă și sensibilă, îi previzionăm un viitor fru-
mos în ale muzicii. De asemenea, micuții clasei 
a III-a, coordonați de doamna Simona Catalina, 
au prezentat  o scenetă de primăvară. Cu emoții, 
micuții au reușit să impresioneze publicul cu o 
poveste despre mame, despre iubire și despre 
familie. Tot elevii claselor a III-a au oferit un 

spectacol de poezii și cântece, îndrumați fiind de 
doamnele Titiana Dinu și Titiana Popescu. Au în-
cheiat spectacolul tinerii clasei pregătitoare de la 
Cerneteaz, pregătiți de doamna Izabela Prunea.

O comună plină de talente
 Doamna Tomița s-a declarat mulțumită de 

prestația elevilor pe care îi pregătește, iar pe chi-
pul dumneaei s-a citit mândria de a fi parte din 
viața unor viitor artiști. De asemenea, domnul di-
rector Darius Mirea a fost încântat: „Acești copii 
sunt minunați. Au fost o surpriză și pentru mine. 
Sunt foarte mândru de ei și vom încerca să îi pro-
movăm și pe viitor, în toate concursurile, în ca-
drul unor spectacole de bună calitate. Din partea 
mea au tot sprijinul. Iar mamelor, bunicilor, tutu-
ror doamnelor din comuna noastră și nu numai, le 
urez La mulți ani, multă sănătate și o primăvară 
frumoasă!”

Asociaţia Pro Datina, prezentă
la spectacol

Așa cum v-ați așteptat, de la eveniment nu au 
lipsit membrii Ansamblului „Sânziene Bănățene” 
și orchestra Asociației Pro Datina, cu un program 
prezentat de doamna Maria Petchescu, cu noi ta-
lente și noi dansuri, coordonate de doamna Vero-
nica Kreten. 

A deschis spectacolul tânărul Alex Felciuc, 
care, emoţionat, a interpretat o melodie dedica-
tă mamei lui. A urmat o melodie instrumentală, 
interpretată de orchestra Asociației „Pro Dati-
na” și un dans de munte, după care au urcat pe 
scenă Beatrice Miholcea, Marius Bodea, Maria 
Florea și Cristi Spoeală. Ansamblul „Sânziene 
Bănățene” au mai jucat două dansuri bănățene 

de câmpie, atât grupa celor mici, cât și a celor 
mari. Surpriza pregătită de „Pro Datina” a constat 
în prezența interpretului Ciprian Pop, care a fost 
alături de artiștii serii.

Domnul primar alături de comunitate
Nu a lipsit nici domnul primar, Virgil Bunescu, 

care a ținut o alocuțiune, invitat fiind de doamna 
Petchescu. „Doamnelor, această sărbătoare este 
pentru dumneavoastră, iar mie nu îmi rămâne de-
cât să vă urez din tot sufletul să fiți iubite, respec-
tate, să aveți o viață frumoasă și tot ce vă doriți! 
M-am întrebat deseori de ce sărbătorim femeia 
chiar de 8 Martie. Nu știu de ce 8, dar cred că 

mi-am dat seama, din interpretările copiilor, de ce 
martie. Fiindcă martie marchează venirea primă-
verii, anotimpul în care natura renaște, noi sun-
tem mai veseli, razele de soare devin mai calde. 
Femeia, ca primăvara, dă viață și aduce lumină 
în viețile noastre. Le mulțumesc acestor minunați 
copii, de care suntem mândri! Se dovedește că 
avem o comună plină de tinere talente, tineri care 
vor ajunge peste câțiva ani pe marile scene și care 
își vor aminti de noi, cei care le-am fost alături 
când au făcut primii pași, iar noi vom fi mândri!”

Tinerele talente pe scenă de 8 Martie

Membrii Asociației Primăriilor din Banatul Istoric,prieteni care vă sunt alături, vă urează, domnule primar Virgil Bunescu, un călduros 

La mulți ani, multă sănătate și gând bun pentru a conduce mai departe o comună pe care, cu efort, ați ridicat-o!
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Ilie Golubov  - primarul comunei Remetea Mare

De multe ori ne for-
măm opinii prin 

prisma a ceea ce vedem, 
uneori realist, alteori su-
biectiv, dar nu se poate 
cunoaște un om fără să stai 
cu el de vorbă despre va-
lori, despre principii și sti-
lul său de viață, despre tre-
cutul lui și viziunea asupra 
sa. Despre domnul primar 
Golubov, dumneavoastră, 

cititorii, v-ați format deja o opinie prin prisma 
realizărilor sale în cadrul celor trei mandate. În 
numărul acesta, aveți ocazia să îl cunoașteți pe 
domnul primar altfel. Cu simplitatea stilului v-am 
obișnuit, simplitatea modului în care privește 
viața vă va surprinde, așa cum ne-a surprins pe 
noi:

Ați vorbit până acum prin prisma poziției pe 
care o ocupați, dar nu ne-ați spus cum s-a termi-
nat anul 2016 pentru omul din spatele funcției? 
Mai aveți timp de familie, de micile plăceri?

4Pentru familie mi-am făcut mereu timp. În 
ceea ce mă privește, și vă pot spune și cetățenii, 
de când sunt în primărie nu am avut un conce-
diu, nu am plecat nicăieri. Poate să confirme și 
statul de funcțiuni și de plată. Nu am fost într-un 
concediu în 8 ani jumătate. 

Poate îl programați pentru 2017, fiindcă îl 
meritați

4Vă pot spune și angajații cum e cu conce-
diul.  Ei s-au săturat de primar pentru că stă prea 
mult. 

Dar înainte de a fi primar, când ați activat în 
domeniul medicinei veterinare, ați avut concedii?

4Nu am avut un concediu în 30 de ani de 
muncă. Din 1986 până în prezent nici o zi de 
concediu. 

N-ați avut niciodată concediu. Ne aflăm într-
o perioadă în care tinerii înainte de a întreba la 
angajare ce salariu au, se gândesc la cererea de 
concediu…

4Nu știu, probabil alții se gândesc la 
retribuție și la concedii. Eu nu m-am gândit nici 
în prima zi de angajare.  Am fost angajat ca 
agent veterinar sau șef de fermă, am stat la lo-
cul de muncă și nu m-am plâns niciodată că a 
fost greu. Doamne ferește de alte probleme!

Aveți un sfat pentru tineri, în acest sens?
4Eu le spun ca niciodată să nu calculeze sau 

să nu se gândească cât primesc. Eu le mulțumesc 
cetățenilor mei. Ca veterinar și nu numai, fiindcă 
la nevoie am făcut și pe asistentul uman, nu am 
cerut niciodată un preț. Și mulți m-au solicitat și 
zi, și noapte. 

Și niciodată nu ați cerut nimic?
4Niciodată.  Mi-au dat nu pot să spun, de 

fiecare dată oamenii m-au răsplătit. Dumnezeu 
e sus. 

O obișnuință ce vine din educația familială, 
presupun.

4Familia mea a fost una modestă. Părinții 
mei au fost muncitori, tata șofer, mama  agri-
cultor, casnică. Vreau să le mulțumesc părinților 
mei că m-au făcut și m-au educat în spiritul 
creștin. Tatăl meu, Dumnezeu să-l odihnească, 
cu ani în urmă mi-a spus să am grijă de oameni. 

A fost un simplu muncitor, dintr-o comună ală-
turată, Izvin. Noi am fost respectați ca simpli oa-
meni, nu prin prisma poziției sau a funcției.

Mai aveți frați?
4Da, mai am un frate. 
Cum vă amintiți începutul carierei?
4Aveam 18 ani, când am lucrat din 1 iulie. 

Mă trezeam dimineața la 4:30.  La CAP Bără-
teaz, aveam 800 de bovine, 2500 de porcine și 
1500 de ovine, vreo 60 de cai și 50 de oameni în 
subordine. A fost o etapă în care severitatea do-
mina locurile de muncă. Fostul președinte Pepa 
mi-a spus că  mult n-am să rămân, dar am stat 
până la Revoluție, când m-am mutat mai aproa-
pe de casă. 

Ce a dus la hotărârea de a candida?
4În 2000 nici nu visam la acest lucru; atunci 

mi s-a propus să vin consilier, cu fostul director 
RATT, care a încercat nenumărate ori să mă con-
vingă, dar nici nu mi-a stat gândul. Munceam în 
comună. În 2004 au venit cetățenii să mă con-
vingă. Atunci am intrat în politică.  Am câștigat 
în 2008, cu PNȚCD. De la acest partid am fost 4 
primari în tot Timișul și câțiva mai mulți în țară. 
În 2008 în localități nu a fost apă, asfalt, infra-
structura a lăsat foarte mult de dorit.

Și ați reușit!
4Am reușit, mai greu, cu bune, cu rele. 

Dumneavoastră ați mai scris. Am preluat Pri-
măria cu 18 miliarde datorii. Nu a fost ușor, dar 
am achitat tot. Iar acum, la al treilea mandat al 
meu, avem o situație bună și avem bani în visti-
eria comunei.

Nu am avut un concediu în 30 de ani de muncã 

Dialog realizat de
Ionela-Flavia FANU

Să învăţăm a râde!

Cea mai importantă descoperire atribuită lui Pi-
tagora este celebra teoremă care-i poartă nume-

le: pătratul lungimii ipotenuzei unui triunghi 
dreptunghic este egal cu suma pătratelor lun-
gimilor catetelor. Legenda spune că, dându-și 
seama de importanța extraordinară a descope-
ririi sale, de bucurie, el a dat un mare ospăț în 

cinstea zeilor, pentru care a sacrificat o sută de boi, la 
care au fost invitați atât bogații, cât și săracii. Despre 
această împrejurare, Hegel a făcut o observație ironi-
că: „A fost o veselie și o sărbătoare a spiritului, pe 

socoteala boilor!”

Consiliul Local Remetea Mare 
vă doreşte o primăvară minunată!

Consiliul Local vă urează 
La mulți ani de 8 MartieConsiliul Local al co-

munei Remetea Mare 
alături de domnul primar Ilie 
Golubov transmite tuturor fe-
meilor, tuturor mamelor o urare 
caldă de La mulți ani! „Multă 
sănătate și multă iubire! Dato-
rită vouă existăm, datorită vouă 
suntem fericiți, sunteți bucuria 
din viața noastră!”

ªi comuna Remetea Mare a început 
activitățile de curățenie, odată cu veni-

rea primăverii. Primele astfel de activități au avut 
loc la intrările în localitate, unde muncitorii din 
cadrul Primăriei Remetea Mare au curățat toată 
zona. Domnul viceprimar Vasile Boșoschi face 
un apel către cetățeni pentru a mobiliza mai mul-
te forțe în cadrul acestei acțiuni. Pentru a păstra 
comuna frumoasă, domnul viceprimar îndeamnă 
la activism, considerând orice contribuție ca bi-
nevenită, însă primul pas pentru a avea o localita-
te frumoasă și curată este acela de a păstra mereu 
curățenia, inclusiv prin depunerea deșeurilor în 
locurile corespunzătoare.

A început curăţenia de primăvară!
Ionela-Flavia FANU
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La început de an s-au discutat princi-
palele puncte de interes pe lista pro-

iectelor de investiție. Așa cum știți, locali-
tatea Dumbrăvița este una de mare interes în 
ceea ce privește scena economico-socială a 
județului Timiș. La doar un pas de Timișoara, 
Dumbrăvița a cunoscut o dezvoltare fără pre-
cedent din toate punctele de vedere, o dezvol-
tare care continuă și în anul  2017. Iată care 
sunt principalele investiții ce însumează apro-
ximativ 18 milioane de lei: extinderea Primă-

riei, PUG, gard pentru împrejmuirea școlii, 
construirea unei grădinițe, liceu, stație de de-
durizare, piața agroalimentară, amenajarea 
terenului de sport, extindere gaz, construirea 
unui cămin cultural, păstrarea tradițiilor cultu-
rale, extinderea rețelei de apă, electrificări, ex-
tindere canalizare, extindere canalizare pentru 
ape pluviale, modernizare străzi și construire 
de poduri, pistă pentru biciclete.

Se anunță, așadar, un an cu noi și noi reușite 
ale comunității conduse de edilul Victor Malac.

Principalele investiţii în 2017

Pagină realizată de Jovana STAN

Sportivele de la ACS Dumbrăviţa 
din nou pe podium

Turul doi 
al Ligii a 

IV-a a început pen-
tru fotbaliștii dum-
brăvițeni cu o bi-
nemeritată victorie. 
Elevii lui Florin Ma-
cavei i-au înfruntat pe 
cei de la ACS Voința 
Mașloc într-un meci 
încheiat cu scorul 
de 3-1 pentru echipa 
Dumbrăviței. Gazdele au reușit să deschidă scorul la finalul primei 
reprize prin Adrian Ilie, iar dumbrăvițenii au reușit să marcheze pri-
mul gol abia în minutul 55, printr-o lovitură liberă, executată de 
Andrei Borlea. Cea de-a doua reușită vine din partea lui Deian Peca-
rov, șapte minute mai târziu. Golul care a stabilit scorul final a fost 
marcat de Dumitru Negruț, în prelungiri. Nu a fost un meci ușor, dar 
sperăm ca prima victorie să fie de bun augur pentru întreg returul. 
În etapa următoare, ACS Dumbrăvița va întâlni, pe teren propriu, 
echipa orașului Gătaia.

La începutul lunii 
martie a avut loc 

Campionatul Național 
de Seniori la probele de 
simplu feminin și mas-
culin, dublu feminin, 
masculin și mixt, unde 
sportivele noastre au 
pus din nou stăpânire pe 
podium. Campionatul 
s-a desfășurat la Buzău, 

unde, încă din prima zi, Adina Diaconu alături de Cristian Pletea au cuce-
rit titlul național la dublu mixt, în timp ce Andreea Dragoman împreună 
cu Cioti Constantin au obținut medalia de bronz. Adina Diaconu a pășit pe 
primul loc și la proba de simplu feminin, asta după ce în semifinale a tre-
cut de coechipiera sa, Andreea Dragoman, cu scorul de 4-0, iar în finală, 
cu acelaşi scor a reușit să o învingă pe Irina Ciobanu. Andreea Dragoman 
a obținut medalia de bronz. În proba de dublu feminin, Adina Diaconu a 
făcut echipă cu Andreea Dragoman, unde au obținut locul 2, iar locul 3 a 
fost ocupat de surorile echipei dumbrăvițene, Andreea Zanfir și Mihaela 
Dospina.

Victorie pentru ACS Dumbrăviţa
 în prima etapă din retur!

Ziua Porţilor Deschise la Şcoala 
Gimnazială

La sfârșitul lunii februarie, la Dumbrăvița s-a desfășurat Cupa 
Mărțișorului, la care au participat grupele de copii 2007, 2008, 

2009 și 2010 de la 
echipele de fotbal din 
Giarmata, Dumbrăvița 
și Atletico Timișoara. 
În cadrul grupelor 
2008 și 2009, micuții 
dumbrăvițeni s-au 
clasat pe primul loc, 
grupa 2010 s-a clasat 
pe locul al doilea, iar 
grupa 2007 pe locul al 
treilea.

La începutul lunii martie, Școala Gimnazială din Dumbrăvița a or-
ganizat, ca în fiecare an, Ziua Porților Deschise, cu scopul de a 

informa părinții și elevii 
asupra activităților care 
se desfășoară în școală. 
Mai mult decât atât, în 
sala festivă, elevii împre-
ună cu cadrele didactice 
au organizat o serie de 
activități artistice, menite 
să impresioneze audiența. 
Nu au lipsit veselia, voia 
bună și energia molipsi-
toare.

Cupa 
Mărţişorului
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Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Cornel NIță - viceprimarul comunei Măureni

De vorbă cu tânărul 
domn viceprimar al 

comunei Măureni; o descrie-
re ar fi de prisos. Vă redau 
dialogul:

Sunteți unul dintre tine-
rii care își pun eforturile, 
cunoștințele și abilitățile 
în slujba comunității, 
în speranța unei reale 
democrații și a unei societăți 

prospere. Ce sfat le-ați da tinerilor români de pre-
tutindeni? 

4Toți visăm la o societate perfectă, însă 
puțini sunt cei care fac sacrificii pentru a o aduce 
la nivelul dorit.

Consider că oamenii ar trebui să se impli-
ce mai mult în administrarea și dezvoltarea 
comunităților din care fac parte. De ei depinde 
modul în care va arăta societatea peste 10-20-30 
de ani. Lipsa implicării marii majorități este una 
dintre cele mai mari piedici în dezvoltarea unei 
societăți sănătoase.

Într-o comunitate mică putem începe prin a 
participa la acțiunile de voluntariat, apoi să do-
vedim că suntem cetățeni responsabili. În vizi-
unea mea, un cetățean responsabil este acela 
care își îngrijește spațiul verde din fața locuinței, 
selectează deșeurile, își achită impozitele și ta-
xele și vine cu propuneri și critici constructive la 
adresa celor care administrează comuna. 

Și acum să ne îndreptăm atenția asupra comu-

nei pe care o serviți mai întâi de toate. Realizările 
de până acum se cunosc. Ce urmează?

4Noi lucrăm după principiul „fără promi-
siuni” (Glumesc!). Ceea ce va urma din partea 
noastră va fi implicare și un efort susținut pentru 
bunăstarea și dezvoltarea comunității noastre. 

 Aveți un mesaj pentru locuitorii localităților 
Măureni și Șoșdea? 

4În primul rând vreau să le mulțumesc pen-
tru implicarea lor și pentru că au răspuns pozitiv 
atunci când a fost nevoie. Totodată, vreau să le 
transmit că de noi toți depinde cum va arăta Mă-
ureniul și Șoșdea, respectiv de eforturile pe care 
le depunem în această direcție. 

Doar împreună putem face lucruri mărețe!

Doar împreunã putem face lucruri mãreþe! 

Primăria Măureni, alături de Consiliul Local, le urează tuturor doamnelor și domnișoarelor o primăvară frumoasă, așa cum este cea 
izvorâtă din sufletul lor! La mulți ani, femei de pretutindeni! Fiți vesele, fiți frumoase, iubiți și bucurați-vă de tot ceea ce vă dă viața!

Pentru doamne şi domnişoare, o primăvară minunată!

Pe data de 23 februarie a.c., Primăria Mău-
reni alături de voluntari din comunitate au 

desfășurat o acțiune de curățenie a cimitirului ro-
mano-catolic. „Suntem o localitate a cărei naştere 
se leagă de cei veniţi de pe meleagurile Germani-
ei. Cei pe care îi cinstim prin acţiunea noastră sunt 
părinţii, bunicii sau rudeniile celor care s-au întors 
pe vechile lor meleaguri, parcă uitând de cei care 
au rămas aici. De aceea facem o chemare către 
cei care îşi au rădăcinile şi în localitatea noastră, 
de a fi alături de noi, chiar dacă sunt acolo depar-
te, pentru a relua legătura cu noi, atât pentru a ne 
oferi sprijinul în eforturile noastre de a păstra cu 
cinstea cuvenită amintirea celor care au fost stră-
moşii şi rudeniile noastre, cât şi pentru a păstra 

vie amintirea originilor satului Măureni”, au mo-
tivat reprezentanții administrației această acțiune. 

Iată, așadar, cum pentru curățarea unui cimitir 

nu mic s-au putut mobiliza cetățeni, în frunte cu 
reprezentanții primăriei, fără să se invoce, cum 
foarte des se întâmplă, lipsa banilor ca scuză pen-
tru imaginea acestuia. A contribuit fiecare cum a 
putut, dar nu au lăsat cimitirul în paragină. Desi-
gur, domnul primar intenționează să contracteze o 
firmă pentru a-l întreține și de aceea face apel la 
familiile plecate în străinătate, care au rude ce-și 
dorm somnul de veci aici.  

Nu vă gândiți că acțiunea a fost doar inițiată 
de către edil. Domnul primar, domnul viceprimar, 
domnul secretar al Primăriei Măureni, precum și 
alți funcționari au lucrat cot la cot cu voluntarii 
pentru a șterge această pată neagră de pe haina 
comunității. 

Se poate şi fără un buget gigant!

Situația economică, dar și considerente is-
torice au dus la o scădere a populației în 

comuna Măureni, mulți tineri fiind nevoiți să plece 
în străinătate pentru asigurarea unui trai mai bun. 
N-am putea spune câți dintre edili țin legătura cu 
familiile plecate în străinătate, dar vă putem spune 
sigur că administrația locală a comunei Măureni 
o face. „Ca şi alte comunităţi, ne-am confruntat şi 
noi cu situaţia familiilor plecate, unele dintre ele 
lăsându-şi imobilele aproape sau chiar abandona-
te. Este discutabil, deoarece există problema acte-
lor, cazuri în care nu putem interveni pentru a re-
media, a curăţa şi a da o imagine bună unor zone. 
Însă eu am un principiu de bază şi nu prea stau pe 
gânduri, mai ales când sunt probleme de orgolii 
sau de birocraţie.  Am încercat şi noi să curăţăm 
pentru că ţine de imaginea comunităţii noastre, 
nu să aşteptăm să vină respectivii să facă. Până la 
urmă avem şi pârghii de a sesiza respectivele per-

soane, de a amenda, de a lucra la impozite. Am în-
cercat şi încă mai avem de lucru pe această latură. 
Acum, pe frontul stradal, nu prea e cazul în zona 
centrală, la Măureni, şi nici pe străzile lăturalnice. 
Am făcut progrese în acest sens şi am remediat. 
La Şoşdea avem câteva probleme mai mărişoare, 
dar deja am început să lucrăm. Căutăm respectivii 
proprietari şi încercăm să remediem aceste proble-
me, pentru că nu e normal să vedem aceste dărâ-
mături, pete negre pentru comunitatea noastră”, 
a declarat domnul primar Brian Filimon. Tânărul 
edil încearcă să găsească soluții pentru tinerii care 
pleacă, împreună cu aceștia: „Avem o colaborare 
foarte bună cu ei, sunt plecaţi, dar se reîntorc, spre 
deosebire de alte comunităţi. Eu încerc să le dau 
cât mai multe variante şi să le ofer cât mai multe 
lucruri motivante pentru a se întoarce în comuni-
tatea noastră. Iar rezultatul este destul de bun. Am 
reuşit, de când am venit la Primărie, să scoatem 

un număr destul de mare de plaţuri pe care le dăm 
tinerilor sub 35 de ani care îndeplinesc condiţiile 
legii pentru a-şi face o locuinţă. Chiar avem des-
tul de multe case, locuinţe în construcţii. Şi acum 
lucrăm la o zonă specială. Avem un proiect pentru 
încă o zonă la intrarea dinspre Reşiţa, în comuna 
noastră, în Măureni, unde vrem să facem chiar o 
stradă întreagă pentru aceşti tineri şi pentru cei 
care doresc să cumpere un teren pentru a dezvolta 
această comunitate. Iar ei se întorc acasă, inves-
tesc, sunt încântaţi de ceea ce văd că s-a făcut. Şi 
o văd şi cei de afară, şi cei de aici. Însă când ai 
ridicat ştacheta sus, trebuie s-o menţii pentru că 
oamenii sunt învățați cu acel nivel.”

De asemenea, faptul că în comunitate se 
percepe o grijă față de aspectul locuințelor și 
localităților, îi impulsionează și pe ceilalți să ia 
atitudine în ceea ce privește propria locuință. Vii-
torul îi surâde frumos comunei Măureni.

Primăria Măureni - un sprijin real pentru tineri
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Cele mai frumoase și importante ființe de 
pe pământ sunt sărbătorite în fiecare an 

de 8 Martie. Mame, soții, iubite, surori, colege, 
profesoare sau bunici, pentru toate doamnele 
minunate din viața noastră, în această zi spe-
cială avem un gând frumos pe care vi-l trans-
mitem. Fie că o facem prin clasicele scrisori, 
printr-un bilețel atașat buchetului de flori, prin 
e-mail sau un simplu SMS, în această zi femeia 
este cea care primește toată atenția.

„Viața, arta, chiar și energia se declină la fe-
minin. Ideea, ca și lupta, și pâinea sunt tot fe-
mei. Privind femeile, sfârșești a crede în mitul 
cu supraoamenii, în care fiecare dintre ele va-
lorează cât doi bărbați. Ambițioase, dinamice, 

cu plăcerea muncii, emotive și eficace, fac ca 
intervenția lor să fie mai intuitivă, mai psiholo-
gică, benefică….”

Nu există prilej mai minunat de dăruire de-
cât să poți da zi de zi ce ai mai bun din tine. Să 
poți să înveți cu înțelepciune și răbdare pe cel 
ce a venit la tine, să-i călăuzesti  pașii pe dru-
mul vieții și al științei… aceasta este adevărata 
dăruire. 

8 Martie este ziua în care evidențiem cele pa-
tru caracteristi ale femeilor: sensibilitatea, fru-
museţea, tandreţea şi fineţea. Iar doamna direc-
tor Camelia Fogaș dorește să  le mulțumească 
încă o dată minunatelor  colege care s-au mo-
bilizat aproape zilnic și au funcționat ca un tot 

unitar pentru înfrumusețarea școlii: ,,Pentru 
că sunteţi cele care suflaţi dragoste peste orice 
faceţi, pentru că sunteţi cele care numai când 
priviţi către copiii voştri daţi lumii mai multă 
frumuseţe, pentru că sunteţi cele care găsesc în 
fiecare zi timp pentru orice problemă şi orice 
nevoie a celor dragi, pentru că, deşi vă mai plân-
geţi câteodată, o luaţi de la capăt în fiecare zi, 
mai puternice şi mai hotărâte, pentru că sufletul 
vostru ştie ce e iubirea, cum se dăruieşte şi cum 
se primeşte ea, pentru că eu nu mă pot descurca 
fără voi şi pentru tot ceea ce reprezentați, pen-
tru voi timpul se opreşte puţin în loc, la fiecare 
început de Primăvară: La mulţi ani, deosebitele 
mele colege! ”

Fiinţe unice şi minunate! 

Iată cum arată pereții holurilor școlii noas-
tre. Și încă nu e gata. Odată cu primăvara 

a înflorit și școala noastră, iar micuții sunt încântați 
de personajele poveștilor preferate, care pare că le 
stau mereu alături și îi îndeamnă la fapte bune și 
învățătură.

Şcoala ca în basme

Pe un teren ,,la răscruce de drumuri” în localiatea Voiteg s-a 
ridicat o cruce cu binecuvântarea Înaltpreasfințitului Părinte 

Mitropolitul Ioan al Banatului. Un preot de la Muntele Athos, care 
dorește să rămână în anonimat, a construit această falnică cruce, cu 
ajutorul unor credincioși, iubitori de Dumnezeu.

Pe vremuri, aceste forme arhitectonice erau amplasate la in-
tersecțiile drumurilor, plecând de la credința că răscrucea reprezintă 
un loc slab, bântuit de spirite rele, care ar putea să-i producă omului 
tot felul de neplăceri.

Crucea s-a poziționat astfel ca să marcheze drumul spre Grecia. 
Ca „o mărturie creștină”, așa cum a numit-o Preacucernicul părin-
te, „s-a mai înălțat o cruce pe pământ românesc”, după cum a rostit 
Înaltpresfințitul Ioan.

La  înălțarea  crucii au contribuit  părintele paroh Dragan Giorgiev 
și alți  credincioși din parohia Voiteg.

Iată Troparul Sfintei Cruci:

La umbra crucii tale e pacea şi odihna, nădejdea, 
mângâierea, dreptatea şi lumina

Mântuieşte, Doamne, poporul Tău şi
binecuvintează moştenirea Ta; biruinţă
binecredincioşilor creştini asupra celui
potrivnic dăruieşte şi cu Crucea Ta
păzeşte pe poporul Tău.
Cel ce Te-ai înălţat pe Cruce de
bunăvoie, poporului Tău celui nou

numit cu numele 
Tău, îndurările Tale
dăruieşte-i, Hristoase Dumnezeule.
Veseleşte cu puterea Ta pe credinciosul
nostru popor, dăruindu-i lui biruinţă
asupra potrivnicilor, având ajutorul 
Tău armă de pace, nebiruită biruinţă

Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAŞ
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Gheorghe BABA - viceprimarul comunei Biled

Cu toții cunoaștem 
specificitatea șvă-

bească ce caracterizează 
comuna Biled. Se dovedește 
încă o dată că pragmatis-
mul și spiritul practic al 
nemților poate schimba 
înfățișarea unei comunități. 
Ceea ce este de admirat este 
că întreaga echipă adminis-
trativă dezvoltă, perpetuând 

acest spirit, localitatea din punct de vedere infra-
structural, dar și cultural. Domnul primar, face o 
echipă foarte bună cu domnul viceprimar Gheor-
ghe Baba, cu care am stat de vorbă:

Domnule viceprimar, oamenii din comună vă 
cunosc, dar pentru că interviul apare într-un jur-
nal interregional, vă rugăm să spuneți câteva cu-
vinte despre domnia voastră.

4Sunt născut în 1969, în localitatea Biled, pe 
care nu am părăsit-o decât în perioada stagiului 
militar. 

Unde ați făcut stagiul militar?
4L-am făcut la București la Casa Republicii, 

actualmente Palatul Parlamentului. 

V-ați imaginat că va fi așa o clădire impozan-
tă?

4La vremea respectivă, anii 1987-1989, când 
am făcut stagiul militar, construcția propriu-zisă 
era ridicată, era finalizată în proporție de 80-90% 
finalizată, o clădire într-adevăr impunătoare.

A avut vreodată prilejul soldatul din dumnea-
voastră să-l vadă pe Nicolae Ceaușescu acolo?

4În fiecare sâmbătă, pe la orele 12, la vizite-
le de lucru.

Privind acum, de pe poziția de administrator 
al unei comune, privea și el cu un ochi de gospo-
dar lucrările?

4Ca și constructor, cred că avea un ochi 
format, superviza lucrările cu un simț al unui cu-
noscător, însă partea de relații interumane, de 
comportament social, lăsa de dorit.

Și v-ați întors în comună.
4M-am întors în comună, unde m-am anga-

jat la rampa de încărcare țiței și gazolină de pe 
raza localității, unde, până în iunie anul trecut, 
am fost șef de formație PSI, ocupând 26 de ani 
această funcție.

Lucrați de câteva luni cu un primar pe care îl 
cunoașteți…

4De mult timp. Da, pe domnul David l-am 
cunoscut în 1992, când s-a căsătorit cu o bile-
zeancă. Suntem de aceeași vârstă și am avut 
o relație bună și înainte de a face echipă la 
primărie, dumnealui fiind polițist, iar eu șef de 
formație PSI, drumurile noastre s-au mai inter-
sectat. 

Cum stați cu proiectele pentru comună?
4Suntem în faza de demarare a unui mare 

proiect legat de școală. Cele două școli de pe 
raza localității și inclusiv clădirea Primăriei dorim 
să le reabilităm, să le aducem strălucire, în genul 
casei Schwabenhaus, de la Șandra, evidențiind 
astfel și tradițiile șvăbești ale locului.

Aveți un proiect drag inimii dumneavoastră, în 
care v-ați implicat în mod special?

4Proiectul pe care l-am și finalizat în peri-
oada în care am îndeplinit onorific funcția de 
viceprimar, înainte de alegeri, adică neretribuit, 
și anume finalizarea contorizării apei, una dintre 
problemele cu care ne-am confruntat. 

Aveți un mesaj pentru cetățeni?
4Le urez tuturor o primăvară frumoasă, cu 

multă energie, iar doamnelor, pentru că este 
luna lor, la mulți ani, sănătate și multă iubire!

Le urez tuturor o primãvarã frumoasã! 

Consiliul Județean a repartizat bani primă-
riilor din Timiș pentru echilibrarea buge-

tului pe anul 2017, dar și pentru investițiile din 
infrastructură. „Au fost două proiecte de hotă-
râre, amândouă au trecut cu mici amendamente 
aprobate de către toți consilierii județeni. Primul 
proiect a fost pentru echilibrarea bugetelor lo-
cale, suma totală distribuită spre primării a fost 
de 40.455.000 de lei, sumă care a fost distribuită 
pentru proiectele de investiții la nivelul unităților 

administrativ teritoriale. Aceste proiecte vor fi 
clar cu destinație plecată de la CJT pentru solici-
tările pe care le-au făcut primăriile către Consi-
liul Județean. Cel de-al doilea proiect face refe-
rile la nivelul drumurilor județene și drumurilor 
comunale, e vorba despre o sumă de 10.500.000 
de lei, o sumă care a venit din sume defalcate 
TVA pentru drumuri județene și comunale, dar 
am luat decizia ca întreaga sumă să meargă spre 
drumurile comunale, pentru că la nivelul dru-

murilor județene încercăm să ne descurcăm din 
bugetul propriu și fonduri guvernamentale, iar 
această sumă a fost distribuită spre primăriile 
care au în cadrul unităților administrative dru-
muri comunale”, a declarat președintele CJT, 
Călin Dobra.

Pentru comuna Biled au fost repartizate su-
mele de  150.000 lei, bani pentru drumuri, și 
460.000 lei pentru echilibrarea bugetului local. 

Peste 600 000 de lei de la Consiliul Judeţean

Recent, domnul primar Cristian David a 
efectuat o vizită importantă la Parlamen-

tul României. Alături de alți primari ai județului 
Timiș, s-au discutat probleme importante ale 
comunităților pe care edilii le reprezintă și s-a 
încercat găsirea unor soluții optime și eficiente 
pentru binele cetățenilor.

Vizită la Parlament

Daniel Drondu, bilezean, este elev al Liceului Grigore  
Moisil din Timișoara. Echipa sa, Cassiopeia, formată îm-

preună cu Cristina Cordun, Emanuel Covaci, Miruna Grigoraș, 
Sebastian Maleș și coordonată de domnul profesor Mircea Lupșe-
Turpan. a participat la competiția Zero Robotics, organizată de 
NASA și universitatea americană MIT. Ei. Concursul a avut loc 
în Statele Unite ale Americii și a fost transmis live și în Olanda și 
Australia.

 Tinerii au 
creat un cod 

pentru a mișca în timp real sfere de pe Stația 
Spațială Internațională, cu care au câștigat finala 
virtuală a competiției, desfășurată la Amsterdam. 
Echipa formată din cei cinci elevi din Timișoara 
a reușit să ajungă la Amsterdam, pentru a partici-
pa la finala competiției Zero Robotics, după ce o 
companie multinațională a donat suma de 3.000 
de euro necesară deplasării lor.

Felicităm geniul acestor tineri, dar și 
susținătorii lor datorită cărora, iată, invențiile se 
pun în mișcare!

Daniel Drondu câştigător NASA

Pagină realizată de Jovana STAN
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Pagină realizată de Ada MAXIM

Cu ocazia Mărțișorului și a Zilei Femeii, Primăria şi Consiliul Local al orașului Deta urează tuturor doamnelor şi domnişoarelor, 
celor care întruchipează în modul cel mai gingaș veșnicia primăverii, să aibă parte numai de bucurii alături de cei dragi! Primăvara, 

anotimpul renaşterii, al trezirii la viaţă, face din 8 Martie, ziua cea mai plină de feminitate, zâmbete şi căldură sufletească! La Mulţi Ani!

La mulţi ani, doamnelor şi domnişoarelor!

Clubul Badminton Deta a făcut o figură 
frumoasă la Shuttle Time, competiție 

internațională desfășurată în 18 februarie, la 
Timișoara. Evenimentul a reunit 119 partici-
panţi din ţară şi străinătate: Vîrșeț, Belgrad, 
Arad, Bocșa, Deta, Șimand, Lugoj și Timișoara, 
aducând noi premii importante în palmaresul 
sportivelor din Deta. „Doar clubul Fanatik din 
Vîrșeț a reușit să adune mai multe titluri, însă 
tinerii noștri sportivi, prin dăruirea și munca 
depusă au scris o pagină importantă în istoria 
sportivă a orașului nostru. A fost o competiție 
foarte grea, la categoriile de vârstă U9, U11, 
U13 și U15 ani (fete și băieți), cu un nivel foar-

te ridicat, specific concursurilor internaționale 
la care participă mulți campioni. Premiile și 

rezultatele obținute au fost extraordinare, clu-
bul din Deta obținând primul titlu de campioa-
nă – Giulia Liszkai, și prima finală disputată 
între două sportive din orașul nostru – Edina 
și Giulia. Felicitări tuturor sportivilor clubului 
nostru și mulțumiri ASO Deta pentru că a fost 
alături de noi și a asigurat transportul copiilor la 
competiţie”, a declarat antrenorul Radu Rotar, 
pe portalul Primăriei Deta. Potrivit acestuia, 
rezultatele obținute arată astfel: Botocan Rain 
Miriam- locul II U9, Palfi Sara - locul III U11, 
Suciu Edina - locul II U13, Liszkai Giulia - lo-
cul I U13, Novacovici Dean - locul III U13 şi 
Kovacs Izabela - locul III U15.

Clubul Badminton Deta, din nou la înălţime

Anunţăm publicul interesat asupra depu-
nerii solicitării de emitere a acordului de 

mediu pentru proiectul „Construire şi dotare clă-
dire Piaţa Agroalimentară”, propus a se realiza 

în Deta, str. Revoluţiei nr. 24 (C.F. nr. 401150, 
Deta, nr. Cad. 401150), judeţul Timiş. Informa-
ţiile privind proiectul pot fi consultate la sediul 
APM Timiş din Timişoara, B-dul. Liviu Rebrea-

nu, nr. 18 - 18A, şi la sediul Primăriei oraşului 
Deta, de luni până joi, între orele 8.00 – 16.30, 
vineri între orele 8.00 – 14.00. Observaţiile pu-
blicului se primesc zilnic la sediul APM Timiş.

Primăria Deta vă informează!

Primăria și Consiliul Local al orașului 
Deta, prin intermediul Comisiei Soci-

ale, pentru Tineret şi Sport, au organizat și în 
acest an Cupa „Mihai Mărgineanţu” la fotbal în 
sală. Competiţia a avut loc în perioada 4 – 5 fe-
bruarie, reunind un număr de opt echipe: ASO 
Deta II, Denta II, Antitutun, Poliţia Deta, Denta 
I, Galacticii, Young Boy`s şi Atletico Textila. 
După disputarea primei etape din grupe s-au 

calificat patru echipe, câştigătoare fiind: Locul 
I Antitutun, Locul II Poliţia Deta şi Locul III 
Young Boy`s. Titlul de golgheteri a fost obţi-
nut de Jarcalete Vlad (Antitutun Deta) şi Vlădic 
Adrian (Young Boy`s Deta) cu câte şase goluri 
fiecare. Competiţia poartă numele regretatului 
profesor de sport din Deta, cel care s-a dedicat 
activității sportive din cadrul şcolii oraşului.

O nouă ediţie a Cupei „Mihai Mărgineanţu” la fotbal de sală

Din albumul cu amintiri

Primarul oraşului Deta, domnul Petru 
Roman, a iniţiat proiectul de hotărâre 

privind aprobarea bugetului local de venituri şi 
cheltuieli pe anul 2017. Întreaga documentaţie 
este afişată la sediul Primăriei şi pe site, la sec-
ţiunea - buget local. Cei interesaţi pot trimite 
propuneri, sugestii, opinii în scris la Primăria 
Deta, str. Victoriei nr. 32, sau pe adresa de e-
mail primaria_deta@net69.ro, până la data de 
21 martie, orele 12. Dezbaterea publică a pro-
iectului de hotărare privind aprobarea bugetului 
local de venituri şi cheltuieli pe anul 2017 va 
avea loc în 21 martie 2017, orele 14, la sediul 
Primăriei Deta, sala de şedinţe.

Se dezbate proiectul pe buget 2017

Deta la mijlocul secolului al XX-lea
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Sportivii comunei noastre urcă în conti-
nuare scările nemuririi în sportul, deloc 

ușor, numit skandenberg. În ultimele luni, campi-
onii au reușit rezultate  pe care nici o altă echipă a 
Topolovățului Mare nu le-a înregistrat.

La Grand Prix „Pro Nutrition”, organizat la 
Dej, concurs internaţional de mare anvergură, 
Alin Iovănescu a ocupat locul II, devenind vice-
campion naţional. La Belovgrad, în Bulgaria, cu 
ocazia Campionatului Mondial de Skandenberg, 
Alin a ocupat locul 16 din 40 concurenți.

„Ceea ce mă bucură este că am dat măsura 
valorii, atingând nivelul la care se ridică doar 
campionii. Vorbim, desigur, de campionii lumii. 
Am convingerea că suntem o echipă închegată şi 
că putem urca în primele trei locuri din lume cu 
multă muncă şi dedicaţie”, ne spune Alin, cam-
pionul nostru. Pentru a vă convinge singuri de 

valoarea și potențialul sportivului, vă invităm să 
urmăriți online „Campionatul Mondial de Skan-
denberg 2016”, unde Alin l-a întâlnit pe campi-
onul național al Kazahstanului, al treilea printre 

greii lumii, fiind aproape de a inversa rolurile pe 
scena mondială a skandenbergului. 

De asemenea, vă aducem la cunoștință că o 
parte dintre sportivi au participat la Concursul In-
ternaţional de la Codlea, avându-i drept competi-
tori pe câţiva dintre campionii mondiali. Iată re-
zultatele noastre: Sergiu Sabău a ocupat locul III 
şi medalia de bronz la juniori, iar la seniori, Ser-
giu Paven, locul al IV-lea și Alin Iovănescu, la ca-
tegoria 75 kg, a ocupat locul al V-lea. Menționăm 
că la competiție au participat campionii Italiei, 
Bulgariei, Ucrainei, Modovei şi României (Cristi 
Migit, vicecampion mondial şi Mădălin Sabău, 
campion naţional, cu peste 10 medalii de aur).

Iată, așadar, dovada că acolo unde există pasi-
une și determinare, nici un obstacol nu pare greu, 
iar locul de unde vii sau numele pe care îl porți 
sunt simple detalii.

Campioni la skandenberg

„Dragi oameni buni, vă 
aduc la cunoştinţă faptul 
că paşii pe care i-am făcut 
până acum reprezintă în-
ceputul unor schimbări de 
profunzime şi de perspec-
tivă. Nu vă ascund faptul 
că gestionăm o situaţie 
cu multe lacune în privin-
ţa dotărilor materiale, cu 
grosolane muşamalizări în 
a eluda legea, documenta-

ţii greşit întocmite, restanţe mari în acordarea 
titlurilor de proprietate, a parcelelor pentru lo-
cuinţe şi câte altele”, declară domnul primar 
Ovidiu Doța în începutul unui articol al ziarului 
local Deșteptarea. Domnul primar a preluat o 
situație nu tocmai fericită și deloc facilă atunci 
când a fost ales. Nedreptatea și lipsa de onesti-

tate l-au determinat să pună piciorul în prag și 
să lupte pentru comuna sa. Nu face decât po-
litica dreptății și a legalității, care sunt valori-
le de căpătâi ale mandatului domniei sale. De 
asemenea, încurajează cetățenii să facă același 
lucru și le solicită, mai mult decât înțelegere, 
implicare și spirit civic, pentru a putea dezvolta 
comuna din toate punctele de vedere.

Principalele obiective pe care intenționează 
să le ducă la îndeplinire, împreună cu Consi-
liul Local și întreaga comunitate, sunt: dema-
rarea lucrărilor la sistemul de canalizare în 
Topolovățu Mare, realizarea contorizării apei 
în fiecare gospodărie, montând apometre, fina-
lizarea Planului Unic Zonal, fiind trasate locu-
rile de casă pentru tinerii doritori, continuarea 
cadastrării gratuite, amenajarea pieței comu-
nale, achiziționarea clădirii CEC și a terenului 
aferent, efectuarea unor lucrări de reabilitare 

a căminelor culturale, asfaltarea străzilor în 
Iosifalău, Topolovățu Mic și Cralovăț, întoc-
mirea unui plan de fezabilitate pentru podul 
de la Ictar-Budinț și a unui plan de fezabilitate 
pentru rețeaua de gaz metan, amenajarea unui 
loc de joacă pentru copii în Topolovățu Mare, 
achiziționarea unei scene mobile pentru spec-
tacole artistice. De asemenea, domnul primar 
menționează faptul că nivelul taxelor și impozi-
telor rămâne neschimbat, iar în ceea ce privește 
ruga în cele șase localități, informează că s-au 
stabilit sumele necesare pentru organizare.

Mai mult decât atât, edilul face apel la 
bunăvoința cetățenilor și la corectitudinea lor, 
pentru plata taxelor și impozitelor la timp, 
convins fiind că aceasta este în deplină favoa-
re pentru derularea în bună ordine a lucrărilor 
pentru dezvoltarea comunei.

„Paşii pe care i-am făcut până acum reprezintă începutul unor schimbări de perspectivă!”
Ovidiu Doţa, primarul comunei Topolovăţu Mare

Povestea micilor îngerași de la Iosifalău, sat 
aparținător al comunei Topolovățu-Mare, 

începe cu preocuparea Preacucernicului părinte 
Cosmin Chiroiu de a apropia spiritual tinerii din 
sat și de a îi îndruma spre calea cea dreaptă. „Ştiţi 

voi ce frumoase sunt cântările bisericeşti, cât de 
minunat răsună ele în lăcaşul sfânt şi ce reverbe-
raţii declanşează în sufletele nu îndeajuns elibe-
rate de pecetea păcatului ale oamenilor din zilele 
noastre?”, li s-a adresat preotul Cosmin Chiroiu. 
Iar copiii au răspuns la această chemare, formând 
un grup bine închegat. Ei sunt cei mai talentați 
tineri ai comunității: Alexandru Priala, Raul Ha-
siuc, Constantin Pascu, Cătălin Coroian, David 
Muntele, Daniel Bobotan, Andreea Coşleba, Da-
riana Stoica, Alexandra Coroian, coordonatoarea 
grupului vocal, Andreea Ionele, solista de nota10 
şi nr. 2 la şefia grupului vocal, Patricia Coşleba, 
Patricia Ciubotariu, Nicoleta Bobiceanu, Larisa 
Coşleba, Ana Maria Conearick, Natalia Bindiu,  
Daria Popa, Daria Paven. Ei sunt cei care formea-
ză grupul vocal și formația de dansuri populare 
și care participă la diferite concursuri, de unde, 

bineînțeles, vin cu premii. Autoritățile locale sunt 
mereu în urma lor și le asigură tot sprijinul de 
care au nevoie. Micii îngeri repetă de zor de pri-
măvara până iarna și ne vor surprinde cu noi și 
noi spectacole și premii. 

Ei sunt îngerii Topolovăţului

Pagină realizată de Jovana STAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

În tot timpul cât ţine Postul Paştelui, copiii şi tinerii încep a bate 
toaca mai ales seara şi dimineaţa.

În Ajunul de Paşti, copiii în grupuri de câte doi sau trei pleacă cu 
toaca prin sat, de la casă la casă. Ajunşi în faţa casei unul ţine toaca, iar 
altul o bate. Gazda casei iese la poartă şi le dă copiilor câte un ou sau 
două, iar alţii mai becheri, le dă câte o bucată de lemn, fiind obligaţi a o 
duce la Biserică. Cu bucata de lemn se face focul în Noaptea de Înviere.

În Noaptea de Înviere în curtea bisericii se face focul. Aici se strâng 
mai mulţi tineri, care încep a spune poveşti până noaptea târziu. O parte 
stau până a doua zi, bătând toaca mare a Bisericii şi păzind Paștele.

Mulţi tineri căutau a face toaca din lemn de fag şi o aşezau în copacii 
mai înalţi, pentru a avea un ecou cât mai bun şi să se audă de la o distanţă 
mai mare.

Cu toaca

Denis Glosik, clasa a VI-a

Sabin LAzăR - secretar al Primăriei

Domnul Sabin La-
zăr este secretarul 

Primăriei Victor Vlad De-
lamarina. Trebuie să știți 
că secretarul unității ad-
ministrativ-teritoriale este 
cel mai vechi funcționar 
public din România post-
decembristă și că este un 
om-cheie al instituției mai 
sus amintite. Noi am stat 
de vorbă cu domnul Lazăr 

și vă punem la curent cu cele mai frecvent întâlnite 
dificultăți pe care acești oameni le întâmpină în 
cadrul activității lor:

Domnule secretar, v-aș ruga, ca pentru cititorii 
noștri, să vă prezentați succint.

4Mă numesc Sabin Valentin Lazăr, sunt 
secretar al comunei Victor Vlad Delamarina 
din anul 2015, oficial, din 1 martie, după ce am 
susținut concursul. Neoficial, din 2013 de când 
am fost interimar, așa cum v-ați dat seama, un 
an și jumătate. Am absolvit Facultatea de Drept 
și am terminat un master în Administrația Publi-
că, protecția minorilor. Am, de asemenea, pro-
motor local, din 2004 până în 2015. 

De ce ați ales Dreptul?
4Eu am făcut Dreptul la Lugoj. Poate că un 

factor determinant în hotărârea mea a fost și 
trendul la vremea respectivă, a fost o perioadă 
în care tinerii doreau să devină juriști. De ase-
menea, e distanța mică de la noi la Lugoj, un alt 
factor care a influențat decizia. Iar la final, s-a do-
vedit a fi o decizie foarte bună. 

Haideți să le spunem cititorilor care este rolul 

secretarului în Primărie, unul esențial de altfel.
4O funcție de secretar este o funcție de 

conducere, fiind al treilea din punct de vedere 
ierarhic după primar și viceprimar. În lipsa pri-
milor doi, secretarul este cel care coordonează 
toată activitatea comunei. El coordonează toate 
departamentele primăriei: agricultură, registrul 
agricol, stare civilă, situația locurilor de muncă 
din instituție. Încercăm să ajutăm locuitorii prin 
proiecte, cât ține de noi. Se întâmplă ca unii să 
vină la noi cu probleme personale, care nu sunt 
de competența noastră. Eu, personal, încerc să 
ajut oamenii în orice fel de problemă, chiar dacă 
nu intră în atribuțiile mele, caz în care măcar o 
vorbă bună sau un sfat să mai așeze lucrurile.

Care sunt principalele dificultăți pe care 
întâmpinați?

4Dificultăți majore nu sunt, în afară de 
birocrația excesivă. După părerea mea, legile 
sunt făcute pentru marile orașe, care au multe 
departamente cu mulți angajați, fiecare specia-
lizat. Pe când noi…suntem puși în situația ca un 
singur om să se ocupe de mai multe activități. 
Și ne este destul de greu să gestionăm toate 
problemele, neavând oameni specializați în 
toate domeniile. E greu să fii la curent cu tot în 
materie de legislație, în legătură cu activitatea 
mai multor departamente, cu toate că ne ajută 
Prefectura cu informațiile asupra legislației în 
administrația publică. Din fericire, colaborăm cu 
alte instituții și reușim să ne ducem atribuțiile la 
bun sfârșit.

Cum s-ar putea îmbunătăți acest sistem, din 
punctul dumneavoastră de vedere?

4În acest sens, este mai greu să se 

îmbunătățească ceva, pentru că  nu se poate emi-
te un corp de legi pentru orașe și unul pentru co-
mune.  Legea e una pentru toți, dar cred că s-ar pu-
tea rectifica dacă nu ne-ar solicita și nouă aceleași 
informații mai multe instituții. Aceeași informație 
ne-o solicită șapte instituții, într-o formă diferită, 
astfel că mai trebuie scrisă o dată, deși esența e 
aceeași. Sunt lucruri care nu ne ajută, doar ne dau 
de furcă, fără  a avea o finalitate benefică. 

Ca o curiozitate: legea noastră e stufoasă, se 
întâmplă să existe neconcordanțe sau să vă creeze 
anumite dificultăți sau muncă în plus nejustificată?

4Se întâmplă tot timpul să ne creeze 
dificultăți. Legea e amplă, iar legea de aplicare 
a legii diferă în unele aspecte față de legea prin-
cipală, iar în acest sens ne creează probleme, în-
deosebi în relațiile cu oamenii, care cunosc doar 
o parte a fațetei.

E bine ca oamenii să cunoască toate aceste lu-
cruri și să vă înțeleagă.

4Este foarte important, da. Câteodată e 
greu și pentru noi să înțelegem anumite lucruri, 
darămite pentru oamenii care nu au cunoștințe 
în domeniu, fapt pentru care îi înțelegem. De 
obicei, ei sunt pragmatici. La fel credeam și eu 
că va fi: simplu, ai ceva, poți să-l dezvolți și iei mă-
surile care se impun. Însă nu e așa. Credeam că 
dacă sunt 5 lei, îi gospodărești după necesități, 
dar aici, dacă ai 5 lei, ai nevoie de o grămadă de 
proiecte, avize și studii, trec câteva lunii, timp în 
care se desfășoară faza aprobărilor, și din 5 lei se 
fac 3. Dar tot noi am elaborat și sistemul acesta, 
nu ne putem plânge. 

Legea e una pentru toþi 

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

În luna februa-
rie a avut loc 

un exercițiu pentru 
intervenția în situații 
de fenomene meteoro-
logice periculoase, și 
anume ninsori abun-
dente, desfășurat de 
ISU Banat în cadrul 
comunei Victor Vlad 
Delamarina. Această 
acțiune are rolul de a 
preveni eventuale în-
cetiniri ale intervenției și posibile blocaje. La această acţiune au partici-
pat și domnul primar Ioan Cardaș, precum și domnul secretar al comunei 
Sabin Lazăr.

Jovana STAN

ISU Banat prezent la Victor Vlad DelamarinaCăsătorii în comuna noastră

Când doi oameni hotărăsc să își unească destinele, aura lor devine 
una. Din momentul acela, purced împreună pe un drum despre 

care nu cunosc mai nimic. Drumul poate fi lin sau poate fi anevoios, cu 
pante abrupte. Important este ca iubirea ce-i unește să se împletească cu 
înțelegerea, respectul și sinceritatea. Astfel orice obstacol va fi doar do-
vada tăriei unei căsnicii fericite. 

Primăria Victor Vlad Delamarina și Consiliul Local le urează 
proaspeților căsătoriți: Casă de piatră!

Vasile Staicu și Ozana Maria Iurcan

Francisc Balint și Alexandra Bianca Olariu

Ionel Aolăriței și Ancuța Loredana Sălbăgeanu

Florin Petrică Cardoș și Luminița Mihaela Mărgineanțu

Gheorghe Popovici și Ana Iurcea

Dintre lucrările concursului „Fii Jurnalist al Ţării Banatului”



16. martie

 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Andreia TeACă - profesor

Te aștepți ca atunci 
când vorbești cu 

un profesor să se plângă fie 
de sistemul educațional tot 
mai ineficient, fie de sala-
rii, fie de elevi obraznici și 
părinți neimplicați; sau cel 
puțin așa arată societatea 
în imaginile de la televizor. 
Ei bine, nu e chiar așa. E 
normal ca o societate să 

sufere transformări, e firesc ca anumite credințe 
ale tinerilor să nu mai coincidă cu cele devenite 
tradiționale și e firesc ca aceștia să întâmpine di-
ferite probleme, obstacole, intrinseci vieții. Mai 
mult decât atât, se dovedește mai mereu că tinerii 
sunt motorul ce pune în mișcare progresul unei 
comunități.

Doamna Andreia Teacă, profesor de limbă 
engleză și franceză, într-o discuție interesan-
tă despre tineri, despre problemele  și dorințele 
lor, despre societatea care-i modelează și despre 
educație:

Mai citesc copiii în ziua de azi?
4Cei mai mici citesc mai mult, pe măsură ce 

cresc cred că își pierd interesul.
De ce credeți?
4Cred că din cauza unei înțelegeri greșite 

a tehnologiei. Am impresia că o percep într-un 
mod greșit. Iau totul de-a gata de pe internet 
atât din surse valide, cât și din surse neverifi-
cate, ceea ce cu siguranță alterează calitatea 
informațiilor pe care le preiau din mediul onli-
ne. Probabil că filmele reprezintă o alternativă 
pentru cărți, însă nu e același lucru pentru că 
esența de obicei este cuprinsă în carte.

Care sunt, după dumneavoastră, pilonii 
educației?

4Cred că educația unui copil trebuie să se 
bazeze în primul rând pe motivația lui. Deși, 
drept e, unii sunt motivați intrinsec și alții ex-
trinsec și observ că tot mai puțini sunt motivați 
intrinsec, dar important este că motivația exis-
tă. Deși atunci când copilul face anumite lucruri 
așteptând o răsplată materială, poate că nu o 
face chiar din plăcere, poate o face ca să fie 
lăudat și la un moment dat apar frustrările de 
a nu fi făcut ceea ce realmente îl ține captiv și 
implicat.

Pentru că tot ați menționat această lipsă de 
direcție în societatea românească actuală. Avem 
mulți tineri specialiști care pleacă în străinăta-
te tocmai pentru că a-și căuta calea. Ce credeți 
că am putea face pentru ei? Cum am putea să îi 
ținem în țară?

4Toată lumea se vaită de sistem, de proas-

ta organizare, de lipsa unor remunerații cores-
punzătoare, dar eu zic că și aici se poate con-
strui o carieră frumoasă. Am fost și eu plecată 
la un moment dat și știu cum e. Știi cum e? Ca 
și cum, Doamne ferește, ți-ai amputa un braț, 
așa se simte. 

Totuși e mai bine acasă.
4Eu zic că da. Și până la urmă să sperăm că 

o să fie bine. 
Fiul dumneavoastră s-a gândit vreodată să 

părăsească țara?
4Da, și dacă ar fi să plece, nu aș putea să 

mă opun. Dar până acum am observat că îi pla-
ce ceea ce face și mă bucur că își construiește 
aici un  viitor. 

Ce le transmiteți tinerilor?
4Să aibă răbdare și să aibă încredere.
Mai ales răbdare. Chiar suntem generația în 

perfect acord cu secolul vitezei, ceea ce uneori ne 
creează dificultăți. O carte ne recomandați?

4Momentan citesc niște scrieri de natură 
religioasă. Recomand tinerilor „Cel mai iubit 
dintre pământeni”, ultimul roman scris de Ma-
rin Preda.  Îmi amintesc că l-am citit cu plăcere, 
cu nesaț și că la un moment dat al vieții mele am 
simțit că a fost o lectură folositoare, dincolo de 
beneficiile pe care le aduce cu sine lectura.

Educaþia unui copil trebuie sã se bazeze pe motivaþia lui 

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Portul popular este unul dintre principa-
lele elemente care ne definesc ca po-

por, una dintre cele mai importante forme de 
cultură, nu numai pentru noi, ci pentru toate 
popoarele lumii. Pe baza portului popular se 
fac cercetări referitoare la geneza istorică și la 
principalele etape de evoluție, precum și asupra 
formelor contemporane. 

Ne amintim cu melancolie de bunicii și 
străbunicii noștri cum purtau ei mândri portul 
popular și parcă vremurile acelea sunt atât de 
îndepărtate, idilice și neîntinate. 

Straiul bănățean este unul deosebit, în speci-
al cel specific Banatului de munte, unde țăranul 
era fălos și bogat în pământ și aur. Prin anii 
1900, pe timp de iarnă, băieții purtau cămăși 
țesute din bumbac, cioareci de subă, boc, șpenț 
(veston), pe cap purtau căciulă de piele, iar în 

picioare opinci și obiele.  Vara, purtau cămăși  
lungi până la genunchi,  legate la brâu cu brăciri 
țesute, cu izmene din bumbac. În picioare pur-
tau șlaiche (încălțări cu talpa și fața din piele, 
după model sârbesc), iar pe cap purtau pălărie.

Fetele purtau tot timpul anului poale din 

bumbac, ciupag (bluza) din bumbac, brodate 
cu mătase colorată, în modele complicate, iar 
pe cap purtau marame (baticuri). Iarna purtau 
și ele boc și șpențe din pânză, căptușite cu pă-
mucă. În picioare purtau, de asemenea, șlaiche. 

Balul portului popular, organizat la Vermeș 
a avut ca prim scop păstrarea tradiției și 
conștientizarea tinerilor asupra obiceiurilor 
și a culturii bănățene. Balul s-a bucurat de un 
larg succes în rândul comunității, dar și în rân-

dul invitaților. O sută de persoane și-au etalat 
costumele populare de sărbătoare și au umplut 
mesele cu mâncare tradițională românească. 
Bineînțeles că evenimentul nu a fost lipsit de 
muzică. Domnul profesor Dan Galea a condus 
formația care a asigurat voia bună, împreună cu 
soliștii vocali, cunoscuți deja, Dana Ivan și Pe-
tre Chiodan. Cele mai frumoase costume, cele 
mai autentice, precum și cele mai frumoase 
perechi au fost premiate de către organizatori. 
Principalul organizator domnul Petre Chiodan, 
are un singur regret: acela că cititorii nu vor 
putea simți atmosfera extraordinară creată de 
artiști, împreună cu participanții. Însă, vă in-
vită, dragi cititori, să participați la următoarea 
ediție a Balului Portului Popular de la Vermeș, 
un eveniment îndrăgit și care devine un simbol 
cultural al comunei.

Balul portului popular la ediţia a II-a
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Valentine’s Day şi Dragobete, sărbătorite prin activităţi variate

ªi în acest an, cele două sărbători 
ale inimii, Valentine’s Day, re-

spectiv Dragobetele, au fost marcate prin 
diverse activități la Școala Gimnazială 
Coșteiu. Amândouă sunt sărbători frumoa-
se, deoarece celebrează dragostea, unul 
dintre cele mai nobile sentimente. Așadar 
au fost luate în considerare ambele, fiind 
atât de asemănătoare în semnificații și 
deoarece se promovează sentimente pozi-
tive. În cadrul acțiunilor desfășurate, co-
ordonate de prof. Adina Băcilă, s-a pus ac-
centul pe dragostea pe care copiii o poartă 
familiilor și prietenilor lor, fiind luate în 
considerare vârsta elevilor.

Una dintre activități a fost colorarea unor figurine de ghips, aceasta fiind 
apreciată și de elevii de la clasele primare, dar și de cei de la nivel gim-
nazial. Diverse modele de inimioare și flori au fost colorate de către copii 
după cum au considerat mai frumos, fiind un bun prilej de a se relaxa. O 
parte din figurine au fost expuse în vitrina de la parterul școlii, iar majori-
tatea au fost dăruite de copii membrilor familiilor lor. Unii elevi au colorat 
desene și au scris mesaje în limba engleză pentru cei dragi lor, în special 
pentru părinți. Alții, de la clasele gimnaziale, s-au folosit de creativitatea 
lor pentru a pentru a scrie poezii sau realiza lucrări prin decupare și lipire, 
expuse la etajul I al școlii. 

La clasa a III-a, pe lângă activitățile menționate mai sus, s-a mai pre-
zentat și un scurt desen animat în limba engleză, povestea îndrăgitelor 
personaje Hansel și Gretel. S-a pus în evidență grija și afecțiunea pe care 
și-o poartă cei doi copii, frate și soră, precum și ajutorul pe care și-l oferă 
unul altuia, la nevoie.

La clasa a VII-a s-au discutat aspecte generale ale sărbătorii de 
Valentine’s Day, reactivând cunoștințele pe care elevii le aveau, cu aju-
torul unui chestionar în limba engleză. De asemenea, tot prin intermediul 
unui chestionar, de data aceasta în limba română, referitor la familie, s-a 
subliniat importanța acesteia pentru echilibrul și fericirea copiilor.

Basmul în limba franceză Poteline, prezentat sub forma un scurt me-
traj, a fost vizionat de elevii de la clasele mai mari, fiind subliniată prie-
tenia și bunătatea eroinei principale, precum și energia și entuziasmul de 
care dă dovadă atunci 
când dorește să își gă-
sească fericirea și să își 
schimbe în bine viața.

Cele două sărbă-
tori sunt o bună oca-
zie de a promova buna 
înțelegere, prietenia 
dintre oameni, iubirea 
pentru familie, indu-
când o stare de bine și 
echilibru de care cu 
toții avem nevoie.

Prof. Adina BăCILă

„Te iubesc, iubită mamă!”

Cu ocazia zilei de 8 martie, la Școala Gim-
nazială Coșteiu, doamna prof. Răduță 

Andreea a organizat o activitate extrașcolară, 
denumită „Te iubesc, iubită mamă ”. La acest 
eveniment a fost prezentă doamna Predeșteanu 
Lenuța,  directorul unității de învățământ, cadre-
le didactice din școală,  și elevii claselor V-VIII. 

Scopul acestei activități a fost acela de a 
evidenția aspecte relevante ale literaturii româ-
ne, prin antrenarea elevilor în activități școlare, 
în vederea cunoașterii culturii naționale.

Sub îndrumarea doamnei profesor, elevii 
au recitat  poezii adresate mamei din creația 
anumitor poeți, având posibilitatea de a juca 
chiar ei rolul de poet.  Chiar dacă prin cuvinte 
nu se poate exprima niciodată dragostea pen-
tru mama, elevii au avut ocazia să-și descopere 
talentul, compunând poezii cu titlul ,,mama”.  
Spre a le muțumi mamelor pentru copilăria 
frumoasă și liniștită, pentru exemplul pozitiv, 
pentru răbdare și pentru înțelepciune, aceștia au 
confecționat fluturași pe care au scris  versuri 
proprii, din suflet,  pentru mama.

Iată câteva dintre acestea:
,,Plângând, eu m-am născut,
În brațe mamă m-ai ținut,
Iubirea ta eu am primit, 

Și multă dragoste am simțit.
Din suflet mamă-ți mulțumesc,
Pentru tot ce eu primesc,
Spunându-ți cât te iubesc
La mulți ani, eu îți doresc!    

(Dariana LELESCU, clasa a V-a)

Când m-am născut țipam, 
Dar tu mi-ai oferit iubire 
Din prima clipă în care m-ai văzut... 
M-ai luat în brațe și ai zâmbit 
Tu cu drag m-ai învelit. 
De atunci și până azi
 Ai avut grijă de mine, 
M-ai crescut, m-ai educat, 
Pentru asta-ți mulțumesc 
Și din suflet te iubesc. 

(Larisa TUTULA, clasa a V-a)
Andreea RăDUŢă

Şcoala Gimnazială Coşteiu

Mulţumiri domnului primar Carebia

Echipa AS Coșteiu a avut deja primele 
meciuri amicale, în care s-a descurcat 

foarte bine. Am obținut un scor de egalitate cu 
echipa din Jabăr și o victorie clară în meciul 
cu cei de la Nădrag, cu scorul de 7-2. Trebuie 
să vă spunem că începe returul în luna aceas-
ta și vă invităm, dragi cetățeni, alături de noi. 
Noi am început antrenamentele, băieții sunt 

entuziasmați, iar obiectivul nostru este să ne 
poziționăm în primele zece locuri ale clasamen-
tului. Doresc ca prin această cale, în numele în-
tregii echipe, antrenate de către Cristian Indri-
gău, să le mulțumesc atât antrenorului pentru 
dedicare, cât și Consiliului Local Coșteiu și în 
special domnului primar Petru Carebia și dom-
nului viceprimar Benjamin Marton pentru spri-
jinul continuu pe care îl resimțim.

Preş. Sebastian NEIDONI



18. martie

 oaia 
de Bata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ovidiu Adrian ROșu - agent referent de turism, șef SVSu Bata

Angajat, student, vo-
luntar, Ovidiu Adri-

an Roșu este un tânăr căruia 
viitorul îi surâde. Poate vă 
întrebați de ce. Răspunsul 
este simplu. Munca scutește 
pe om de trei mari rele: plic-
tiseala, viciul și sărăcia, iar 
dumnealui este tânărul care 
muncește cu plăcere și pune 
suflet în tot ce face. Am vor-

bit despre voluntariat ca emergență a sistemului 
de valori, ca un îndemn și pentru ceilalți de a se 
implica mai mult în treburile comunității:

Pe lângă faptul că lucrezi, studiezi, ai timp și 
pentru voluntariat, fiind șef al Serviciului Volun-
tar pentru Situații de Urgență. De ce ai ales vo-
luntariatul?

4Sunt delegat, am primit ca atribuții de la 
domnul primar și această parte a SVSU. Și am 
ales să fac voluntariat pentru că, personal, con-
sider că tinerii ar trebui să se implice în mod 
voluntar în viața socială mai mult, este o dato-
rie morală față de comunitatea în care trăiesc. 
Ceea ce încerc și eu să fac, îmi place foarte mult 
să ajut și cred că e o binecuvântare să poți ajuta 
un om care se află într-o situație de urgență. De 
asemenea, sunt voluntar la SMURD Birchiș, într-
un program, „Voluntar din pasiune”, unde am 
niște colegi deosebiți, inimoși și foarte respon-
sabili, cărora le mulțumesc pentru sprijin!

Este voluntariatul o emergență a sistemului de 
valori ale tinerilor sau este mai mult o formă de a 

obține atât de mult solicitata experiență?
4Eu cred că prin esență voluntariatul este 

sau ar trebui să fie o emergență a sistemului de 
valori morale. Cred că tinerii, mai ales, ar trebui 
să se implice pentru că le face plăcere un anume 
lucru, și nu din obligație. Iar viitorul le va arăta, 
desigur, că aceste fapte care vin din suflet nu 
rămân nerăsplătite. Cred în acest lucru.

Ce studiezi?
4În momentul actual sunt în anul al treilea, 

an terminal, studiez administrația publică la 
Universitatea Aurel Vlaicu din Arad. 

De ce ai ales acest domeniu de studiu?
4L-am ales pentru că lucrez în cadrul Primă-

riei Bata și consider că este util și benefic să te 
califici în domeniul în care activezi și mi-ar plă-
cea să continui acest drum deschis odată cu 
ocuparea postului de referent agent de turism.

 În epoca super specializării, ești persoana 
multitasking și te descurci de minune. Care sunt 
planurile tale de viitor, privind cariera? 

4Sincer, mi-aș dori foarte mult să fiu pompi-
er, dar îmbrățișez și o carieră în administrația pu-
blică. Momentan, mă focusez pe administrația 
publică și pe ceea ce fac acum.

De ce pompier?
4Pentru că eu consider că este singura ac-

tivitate în care la sfârșitul zilei ai făcut un bine 
pentru celălalt. Poate nu e singura, dar una 
dintre puținele, poate ai salvat o persoană, o 
familie, o casă… Faptul că ai reușit să ajuți o 
persoană îți oferă cea mai mare satisfacție. Pe 
lângă aceasta, mai sunt și pericolele care fac din 

această meserie o aventură, e adrenalina care 
îți curge prin vene.

 Mai ai timp și de alte hobby-uri? 
4Pot să spun că, trăind la țară, e mai greu 

să ai și hobby-uri. Mai mereu sunt treburi în gos-
podărie care te așteaptă să le faci, ajuți vecinii, 
comunitatea, care e una destul de coezivă, aici, 
la Bata.

 Din punctul tău de vedere, la ce țin tinerii cel 
mai mult azi?

4Eu valorizez foarte mult familia, cariera, 
prietenii. Cred că și tinerii valorizează același lu-
cru.

Este mai importantă cariera decât familia?
4Nu, niciodată. Familia trebuie să fie pe pri-

mul plan. Cariera poate să cadă, dar familia ni-
ciodată.

Ce le transmiți concetățenilor?
4Le doresc multă sănătate, putere de mun-

că și o primăvară frumoasă!
Ce le transmiți colegilor de generație?
4Le transmit să studieze, să își aleagă cu 

atenție prietenii și oamenii cu care se înconjoa-
ră, să se gândească la viitorul lor ca la un viitor 
care depinde doar de ei, să judece drept și să fie 
corecți. Din păcate, a existat o generație înain-
tea noastră care nu a apreciat aceste valori și 
țara a suferit de pe urma acestui fapt. Acum e 
de datoria noastră să facem și să fim! E momen-
tul să schimbăm ceva în societatea noastră, în 
bine, desigur!

Familia trebuie sã fie pe primul plan

Dialog realizat de
Ionela-Flavia FANU

Atenţie la arderea miriştilor!

Arderea miriştii, vegetaţiei uscate şi a re-
sturilor vegetale se execută numai după 

obţinerea permisului de lucru cu focul, conform 
prevederilor Normelor generale de apărare împo-
triva incendiilor, aprobate prin Ordinul ministrului 
administraţiei şi internelor nr. 163/2007.

Am ales să aduc la cunoștința dumneavoastră 
aceste prevederi întrucât pe raza comunei Bata au 
avut loc mai multe incendii de vegetație și pentru 
că este important să prevenim aceste incidente.

Arderea vegetaţiei uscate şi a resturilor vege-
tale se execută cu respectarea următoarelor preve-
deri generale:
• condiţii meteorologice fără vânt;
•	 colectarea în grămezi a vegetaţiei uscate şi a 

resturilor vegetale în cantităţi încât arderea să 
poată fi controlată;

•	 executarea arderii în zone care să nu permită 
propagarea focului la fondul forestier/construc-
ţii şi să nu afecteze reţelele electrice, de comu-
nicaţii, conductele de transport gaze naturale, 
produsele petroliere ori alte bunuri materiale 
combustibile;

•	 curăţarea de vegetaţie a suprafeţei din jurul fie-
cărei grămezi pe o distanţă de 5 m;

•	 desfăşurarea arderii numai pe timp de zi;
•	 asigurarea mijloacelor şi materialelor pentru 

stingerea eventualelor incendii;
•	 supravegherea permanentă a arderii;
•	 stingerea totală a focului înainte de părăsirea 

locului arderii;
•	 interzicerea acoperirii cu pământ a focarelor.

La executarea arderii vegetaţiei uscate şi a re-
sturilor vegetale în cadrul gospodăriei cetăţeneşti, 
condiţia de deţinere a permisului  nu este obliga-
torie.

Emiterea permisului se face prin grija primaru-
lui de către şeful Serviciului Voluntar pentru Situ-

aţii de Urgenţă (SVSU) sau persoana desemnată în 
acest sens.

Distrugerea prin ardere a deşeurilor, resturilor 
menajere şi vegetaţiei uscate se efectuează cu res-
pectarea prevederilor art. 52, alin. 3, lit. b şi art. 
94, alin. 1, lit. n din Legea nr. 265/2006 pentru 
aprobarea O.U.G. nr. 195/2005 privind protecţia 
mediului, care se referă la obligativitatea obţinerii 

acceptului Agenţiei de Protecţia Mediului şi infor-
marea în prealabil a SVSU în cazul arderii mirişti-
lor, stufului sau vegetaţiei ierboase, respectiv inter-
zicerea folosirii focului deschis pe teritoriul ariilor 
naturale protejate.

Pe timpul arderii resturilor vegetale, cetăţenii 
sunt obligaţi:
•	 să menţină focul în perimetrul aprobat şi asigu-

rat;
•	 să supravegheze permanent zona în care efectu-

ează arderea resturilor vegetale
•	 să asigure dotarea minimă cu mijloace de primă 

intervenţie;
•	 să anunţe imediat SVSU al localităţii, primăria 

şi pompierii militari, în situaţia în care există 
pericolul extinderii focului în afara perimetru-
lui aprobat.
Se exceptează de la obţinerea permisului de 

lucru cu focul numai executarea arderii vegetaţiei 
uscate şi a resturilor vegetale în cadrul gospodăriei 
cetăţeneşti.

Zona de siguranţă a drumurilor naţionale şi ju-
deţene se curăţă obligatoriu de vegetaţia uscată şi 
resturile vegetale de către administratorii acestora 
şi, după caz, de proprietarii de drept ai terenurilor.

Nerespectarea acestor prevederi legale, atrage 
sancţiuni contravenţionale asupra persoanelor gă-
site vinovate.

Ovidiu Adrian ROŞU - şef SVSU Bata

SVSU Bata vă informează:



19. martie

 oaia 
de Cenei

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Tuturor cititorilor o primăvară frumoasă!”
Gabriel Ilaş, Primarul comunei Cenei

Odată cu luna 
martie, întrea-

ga suflare se trezește 
la viață, este luna care 
marchează începu-
tul primăverii, luna în 
care sărbătorim ziua 
mărțișorului, simbol al 
renașterii și al vieții, 

luna în care sărbătorim femeia, purtătoare de 
viață și în care ne bucurăm de zâmbetul soare-
lui care trimite spre noi primele sale raze calde. 
Cu această ocazie, domnul primar Gabriel Ilaș 
vă transmite vouă, cetățenilor comunei Cenei şi 
cititorilor, cititorilor fideli ai Jurnalului interre-
gional „Banatul” cele mai frumoase gânduri și o 
caldă urare: „Dragi cetățeni, stimate doamne și 
domnișoare, pentru că ne aflăm în luna lui Mar-

te, doresc să vă urez o primăvară caldă, rodnică, 
doamnelor, fie că sunteți mame, soții, bunici, su-
rori, iubite sau prietene, vă urez la mulți ani și 
multă iubire! Stimați cetățeni, nu uitați, de ase-
menea, că începe curățenia de primăvară, vă rog 
să fiți prudenți. În rest, spor în toate, iar la toam-
nă, recolte bogate! Tuturor cititorilor Jurnalului 
Banatul o primăvară frumoasă!”

Consiliul Județean Timiș a repartizat bani 
primăriilor pentru echilibrarea bugete-

lor și pentru infrastructură. Unităților adminis-
trativ teritoriale le-au fost alocate 40 de milioa-
ne de lei pentru echilibrarea bugetelor pentru 
anul în curs, iar pentru infrastructură fiecare a 
primit între 0 și 250 000 lei, în total peste 10 
milioane de lei. 

Primăriei Cenei i-au fost alocate 95 000 lei 
pentru drumuri și 379 000 de lei pentru echili-
brarea bugetului, în total rezultând o sumă de 
474 000 de lei.

Cenei a primit bugetul 
pentru infrastructură

Prima atestare 
documentară 

consemnează în anul 
1250 localitatea cu nu-
mele Chunej, care în 
limba turcă înseamnă 
livada de pomi fructi-
feri, iar în 1221 așezarea 
era atestată ca fiind pro-
prietatea comunei Ite-
bei, în Jugoslavia. În 
1876 au fost 40 de fa-
milii de români, cu un 

preot român, în urma convenției dintre mitropolia Cralovăț-Jugoslavia și 
mitropolia Sibiului. Abia în anul 1924, Ceneiul a fost pus definitiv pe har-
ta României, după restabilirea graniței româno-jugoslave. Între 1947 și 
1949 s-a înființat Întreprinderea Agricolă de Stat, drept pentru care aici 
au început să vină familii din Ardeal și Moldova, la muncă. Trebuie să 
menționăm că până acum cu excepția acelui preot român, slujbele se ofi-
ciau în Biserica Ortodoxă Sârbă de către preoți sârbi. În 1965 slujbele 
religioase pentru ortodocșii români se oficiau în casele unor familii de 
credincioși, apoi, mult mai târziu, la Parohia Ortodoxă Bobda, până în 
anul 2000, când în data de 1 iunie protopopiatul Timișoara, prin adresa nr 
269/2000, recunoaște oficial înființarea Parohiei ortodoxe române Cenei.

Curiozităţi despre comuna noastră

Am intrat în postul Paștelui și se cuvine să îndreptăm atenția înspre curățirea sufletului și 
a trupului.  Iată ce gândea părintele Arsenie Boca despre post „Cum să postim? Iată şi 

măsura pe care au văzut-o toţi Sfinţii Părinţi. Lepădarea de carne, grăsimi şi înfrânarea de la să-
turare. Şi e drept că una este foamea şi alta este pofta: una-i trebuinţă şi alta e patimă, şi patima 
trebuie ucisă. (...) Vremea postului trebuie să fie şi înfrânare trupească pentru soţi”. Iar despre 
suflet părintele a scris: „Nu e de ajuns să nu mănânci carne. Iată ce ne învaţă Iisus: mai întâi Însuşi 
a postit. Nu i-a trebuit, dar va zice cândva: „Pildă de viaţă v-am dat vouă!” Deci nouă ne trebuie 
post, pentru înfrânarea patimilor, pentru subţierea minţii, pentru sporirea în noi a Duhului Sfânt, 
care ne descoperă căile mântuirii. Postul ne ajută să înţelegem rosturile mai mari ale lui Dumne-
zeu cu omul. El e un toiag de drum prin viaţa aceasta cu trup pieritor spre veacul viitor, în care 
trebuie să ne desprindem de aici. Dar să nu ţinem postul într-un înţeles îngust. Căci sunt unii care 
cred că a nu mânca carne, şi cele asemenea, ar fi tocmai de ajuns ca să se cheme că ai postit. Nu 
mănânci carne de porc, dar carne de om mănânci: clevetind, muşcând cu gura, osândind cu vorba 
şi ucigând cu gândul.”

Părintele Arsenie Boca, despre post

La mulţi ani, iubită mamă!
ONU a sărbătorit 

pentru prima dată Ziua 
internațională a femeii 
pe 8 martie, în 1975, de-
clarat anul internațional 
al femeii.  

Ziua femeilor a fost 
sărbătorită pentru pri-
ma dată la 28 februarie 
1909 în New York, în 
amintirea unei greve a 
unui sindicat al femei-
lor, grevă care avusese loc în 1908. 

După Revoluția din Octombrie, comuniștii au declarat 8 martie ca 
sărbătoare oficială în Uniunea Sovietică, iar rmătoarea etapă în institui-
rea unei zile dedicate femeii l-a constituit proclamarea, în 1977, de către 
ONU, a Anului Internațional al Femeilor și declararea perioadei 1976–
1985 ca Deceniul ONU pentru condiția femeii.

Și pentru că cele mai importante femei din viața noastră rămân până 
la urmă cele care ne-au dat viață, mamele noastre dragi, copiii Grădiniței 
de la Cenei au dedicat mamelor lor Ziua de 8 Martie, dăruindu-le mici 
daruri și multă iubire. 

Pagină realizată de Jovana STAN

Membrii Asociației Primăriilor din Banatul Istoric îi urează domnului primar Gabriel Ilas un călduros La mulți ani, cu ocazia împlinirii 
unei vârste frumoase, când înțelepciunea face casă bună cu răbdarea, iar iubirea cu spiritul tânăr al sufletului. Domnule primar, multă 

sănătate, forță de muncă și împliniri nenumărate!

Sfatul întremător
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 oaia 
de Birchiº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ioan Guțu - primarul comunei Birchiş

Domnul primar Ioan 
Guțu se dovedește a fi 

mereu și mereu un interlocu-
tor captivant și o gazdă fără 
cusur. De asemenea, este un 
edil implicat și dorește mai 
mult decât dezvoltarea pro-
priei gospodării, dezvoltarea 
întregii țări. De aceea, dom-
nul Guțu vorbește des des-
pre modificarea legislației și 

despre descentralizare. Recent, a făcut o vizită la 
București, unde s-a întâlnit cu omonimi, dar și cu 
oameni sus-puși, fapt pentru care am discutat des-
pre acest aspect:

Domnule primar, vă găsesc acum după o scurtă 
călătorie în capitala țării. Ce treburi v-au reținut 
acolo?

4Am fost la Adunarea  Generală a Asociației 
Comunelor din România, respectiv sesiunea jubili-
ară cu ocazia împlinirii a 20 de ani de la înființarea 
asociației. 

Considerați benefică această asociație nonprofit?
4Sigur că da. Este o asociație care apără in-

teresele comunităților locale. Și există, de fapt, 
Asociația Comunelor din România, Asociația 
Orașelor din România și Asociația Municipiilor din 
România.

Și Asociația Primăriilor din Banatul Istoric.
4Evident! 
Cât timp a durat consfătuirea?
4Perioada în care a avut loc a fost 19-22 fe-

bruarie. Pe data de 19 s-a pus problema aprobării 
unor documente care țin strict de asociație, iar în 
data de 20 s-a desfășurat ședința jubiliară  în clă-
direa Parlamentului României, unde au participat 
membrii Guvernului României, împreună cu prim-
ministrul și împreună cu președinții celor două ca-
mere ale legislativului. 

V-am văzut într-o poză de grup. Iată, aveți și în-
tâlnirea cu domnul prim-ministru. Este un om tânăr, 
aparține Banatului istoric. Cum vedeți această coa-
bitare a administrațiilor noastre în actuala formulă 
guvernamentală?

4Eu o văd ca o întâlnire care ar trebui să aibă 
efecte în cel mai scurt timp. Adică, să se ia în con-
siderare toate problemele care s-au ridicat. S-au 
ridicat toate problemele de interes general pen-
tru toate comunitățile locale. Desigur, eu particip 
acum pentru că sunt membru al acestei asociații 
aproape de la înființare.

Putem vorbi de un membru fondator…
4Nu am fost membru fondator, dar după for-

marea asociației, în 1997, imediat am aderat. De fi-
ecare dată s-au ridicat probleme de interes gene-
ral pentru toate administrațiile, pentru cetățeni, 
pentru că veșnicia s-a născut la sat. Și de fiecare 
dată promisiunile au fost făcute, dar de la promi-
siune până la faptă a fost cale lungă.  Într-adevăr, 
unele s-au rezolvat, altele nu. Acum, sperăm că 
Guvernul, deși nu fac parte din formațiunea po-
litică care guvernează la ora actuală, având în ve-
dere că și prim-ministrul, și președintele Camerei 
Deputaților, și președintele statului au lucrat în 

administrații publice locale: prim-ministrul a fost 
viceprimar la Timișoara, a fost președintele Consi-
liului Județean, președintele Camerei Deputaților 
a fost președinte al Consiliului Județean Teleor-
man, președintele țării a fost primar al Sibiului, 
sperăm ca problemele de fond care s-au pus aco-
lo în discuție să fie rezolvate. 

Și care ar fi una dintre problemele majore?
4Și una dintre problemele mari și care trebuie 

rezolvată rapid este modificarea legislației. Avem 
o legislație care nu cred că mai apare în vreo țară 
europeană. Mii de acte normative care se bat cap 
în cap, mii de acte normative într-un cadru legis-
lativ foarte stufos că, la un moment dat, nu mai 
știi să le interpretezi. De multe ori, nici Curtea 
Constituțională  nu le mai dă de capăt. Și atunci 
cum să ai pretenția ca niște slujbași de la primărie, 
care sunt plătiți așa cum sunt plătiți, și nu au pre-
gătirea necesară să facă față la toate problemele 
acestea?

Așadar, să sperăm că marile probleme cu care 
se confruntă administrațiile publice locale vor fi 
rezolvate.

V-aș propune să încheiem dialogul într-o notă 
festivă, dat fiind că suntem în prima lună a primă-
verii.

4O primăvară frumoasă și caldă să sperăm, 
dar chiar de nu va fi așa, eu le doresc tuturor 
cetățenilor mei și tuturor cititorilor o primăvară 
frumoasă în suflet!

Le doresc tuturor o primãvarã frumoasã în suflet! 

Interviu realizat de
Ionela-Flavia FANU

La Școala Gimnazială „Alexandru Mocioni” 
din comuna Birchiș s-a desfășurat, pe peri-

oada 6-10 martie, programul „Școala altfel”. Ast-
fel, elevii au avut o săptămână în care au învățat 

altfel, au participat la diferite activități, dovedind 
astfel capacitățile creative, de socializare, de 
conștientizare a valorilor umane, de cooperare în 
cadrul grupului. Au învățat lucruri noi, s-au distrat 
și s-au jucat împreună. 

În cadrul uneia dintre activități au învățat re-
gulile unei alimentații sănătoase. Știm cu toții 
că pentru o viață sănătoasă e nevoie, pe lângă o 

alimentație corectă, de mișcare. Așadar, tinerii au 
participat la competiții sportive, care le-au pus în 
mișcare corpul și mintea. De asemenea, tot în ca-
drul acestei Săptămâni Altfel au pregătit o petrecere 
de Ziua Internațională a Femeii, o sărbătoare mult 
așteptată de mămici, în special. Au pregătit felici-
tări pentru femeile cele mai importante din viața 
lor, au vizionat filmul „Salvați soldatul Ryan”, au 
jucat diferite jocuri interesante și au dezbătut vizi-

unea despre viață a mai multor personalități mar-
cante ale istoriei omenirii, precum Maica Tereza, 
Shakespeare, Leonardo da Vinci, Socrate, Einstein 
sau Mahatma Gandhi. A fost o săptămână reușită, 
în care s-a simțit entuziasmul copiilor și implicarea 
lor totală în activitățile organizate.

Elevii au învăţat la  „Şcoala altfel”

Prof. Nataşa ROMAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Locuitorii vor resimţi plusul de confort!”
Claudiu Coman, Primarul comunei Sînandrei

Comuna Sînan-
drei a reuşit să 

acceseze un milion de 
euro pentru asfaltarea a 
şapte străzi. Deja lucra-
rea, care se încadrează 
în exerciţiul financiar 

2014-2020, este pe SEAP şi se pot semna con-
tracte de execuţie. Cele şapte străzi care vor 
fi asfaltate se află în Sînandrei (două), Covaci 
(două), Carani (două) şi IAS Sînandrei (una). 
Pe lângă această lucrare, primăria mai derulea-
ză un contract, tot de un milion de euro, pentru 
amenajarea unor drumuri agricole. „Sunt con-

vins că vom duce la bun sfârşit aceste proiecte 
şi că locuitorii comunei, fără de care nu am fi 
putut demara aceste lucrări, vor resimţi din plin 
plusul de confort pe care îl vor genera aceste 
proiecte”, a declarat Claudiu Coman, primarul 
comunei Sînandrei.  

Pe lângă dezvoltarea infrastructurală, Sînandrei dorește înființarea 
unui Centru de evidență a populației. În urmă cu șapte ani, în baza 

unui acord de împrumut cu Banca Europeană Reconstrucţie şi Dezvoltare 
(BERD), intrat în vigoare în 9 martie 2009, a fost demarat proiectul Uniunii 
Europene „Restructurarea agriculturii - CESAR”

Comuna Sînandrei, alături de Orţişoara, au fost primele din Timiş în care 
acest proiect a fost implementat. În faza finală a proiectului, toate parcelele 
de teren din raza administrativ-teritorială au fost măsurate şi centralizate, 
iar, din luna decembrie a anului trecut, documentaţiile sunt afişate la Cămi-
nul Cultural din Sînandrei. „Doresc să reamintesc cetăţenilor că, prin acest 
proiect, am reuşit să denumim străzile din comună şi să renumerotăm toate 
imobilele situate în raza administrativ-teritorială a comunei, operaţiuni ce 
sunt înregistrate deja în cartea funciară. Revin, de asemenea, cu precizarea 
că aceste denumiri de străzi şi renumerotări ale caselor nu vor atrage automat 
şi înlocuirea cărţilor de identitate (buletinelor), acestea vor rămâne valabile 
până la data menţionată de cartea fiecăruia de identitate. Intenţionez ca până 
la jumătatea anului 2017 să reuşim să inaugurăm în Sînandrei un centru de 
Evidenţă a Populaţiei, astfel încât cărţile de identitate să poată fi eliberate la 
noi în comună, scutind astfel cetăţenii de timpul pierdut cu drumul până la 
Timişoara”, a declarat Claudiu Coman, primarul comunei Sînandrei.

Cu pasul 
spre Occident

Comuna Sînan-
drei este tot mai 

des rostită când vine 
vorba despre dezvolta-
re. Anul 2017 a venit 
pentru comună cu nu 
mai puțin de 23 de pro-
iecte, prin care se con-
tinuă realizările anului 
2016, realizări care au 
reușit să îi dea un as-
pect occidental: asfal-
tări de străzi, pavarea 
trotuarelor, parcuri și 
canalizare. Ca principale obiective, domnul primar Claudiu Coman a 
menționat un cămin cultural nou la Sînandrei, precum și o sală de sport, 
proiecte mult așteptate în cadrul comunității. Ca o noutate, s-au făcut, 
deja, primele demersuri pentru construirea unor capele în toate cele trei 
localităţi ale comunei: Sînandrei, Carani şi Covaci,  acestea urmând a fi 
dotate conform ultimelor standarde în domeniu. 

Sînandrei începe anul cu nu mai puţin de 
23 de proiecte

Există câteva propuneri legislative care vizează mamele cu mulți copii. Acestea ar putea 
primi medalii, bani și ar putea beneficia de reduceri de taxe și impozite. La acest moment 

există două proiecte în Parlament care-și așteaptă votul aleșilor noștri: unul la Camera Deputaților, 
care le privește pe „mamele eroine”, iar celălalt la Senat.

Proiectul de lege pentru mamele eroine a fost inițiat anul trecut și are nevoie de votul deputaților 
pentru a intra în vigoare, precum și de promulgarea prin decret prezidențial și publicarea în Mo-
nitorul Oficial.  Acesta stabilește acordarea unei indemnizații viagere lunare pentru mamele care 
au născut și cresc trei sau mai mulți copii. 

A doua inițiativă: proiectul de lege privind ajutorul bănesc acordat de stat mamelor care au 
născut și au păstrat în îngrijire trei sau mai mulți copii, este abia  în faza de început în procedura 
parlamentară de adoptare a unei legi. Acesta presupune ca femeia care  nu realizează venituri din 
salarii și a născut și păstrat în îngrijire trei sau mai mulți copii să primească un ajutor lunar bănesc 
echivalent cu 60% din salariul minim brut pe țară pe perioada cât copiii se află în îngrijirea sa, 
echivalentul alocației de stat minime pentru un copil, după data de la care ultimul copil pierde 
dreptul de a o primi și  beneficierea de impozite și taxe locale cu 50% mai mici.

Rămâne de văzut dacă aceste două inițiative vor trece de Parlament. 

Mame eroineSă învăţăm a râde!

Asociația Primăriilor din Banatul Istoric, prin Jurnalul interregional „Banatul”, îi urează domnului primar Claudiu Coman, la aniversa-
rea zilei de naștere, La mulți ani, cu sănătate, nenumărate împliniri și ingeniozitate în administrarea unei comune cu specific veridic 

european!

După ce a eșuat în 
campania militară 

din Rusia, în 1812, 
Napoleon se re-
trăgea grăbit spre 
vest. În dreptul râ-
ului Niemen, el îm-

preună cu suita sa se opriră 
și cerură ajutorul unui țăran 
barcagiu din împrejurimi 
să-i treacă pe celălalt mal.

Când țăranul îi ajuta să treacă râul, Napole-
on se interesa: 

- Mulți dezertori au trecut râul zilele aces-
tea?

Naiv, țăranul i-a răspuns:
 - Niciunul, dumneavoastră sunteți primul.
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Timişoara va avea Aquapic, un inedit 
centru educaţional

Un centru educațional în aer liber, unde 
copiii să învețe despre apă, proiect 

gândit de Aquatim, Fundația Aquademica și 
Asociația Urban Survey, a câștigat concursul 
de proiecte Urbaniada, și, implicit, o finanțare 
de 75.000 de Euro, de la ING Bank, pentru re-
alizarea sa.

Centrul Aquapic va fi amenajat în incinta 
fostei Uzine de Apă Industrială a Timișoarei, 
situată pe strada Mistral, în apropierea râului 
Bega. Acesta este destinat copiilor între 5 și 12 
ani și va fi unul inedit, nu doar în Timișoara, 
ci și în vestul țării. La Aquapic, pe copii îi vor 
aștepta un mini-laborator de experimente chi-
mice, instalații-joc care vor prezenta, interactiv, 
transportul apei în casă și în oraș, concursuri 

de navomodelism și multe alte activități inte-
resante.

Urbaniada, competiția ideilor care fac mai 
bună viața în oraș, acum la a doua ediție, este 

organizată de The Institute, reprezentat legal 
de Fundația Gala Societății Civile, pentru ING 
Bank Romania. Proiectele câștigătoare la Ur-
baniada au primit finanțare în valoare totală de 
250.000 de Euro. Propunerile au fost jurizate 
de arhitecți, specialiști în finanțe și manage-
ment, persoane cu competențe în comunicare, 
resposabilitate socială, după criterii de evaluare 
care au avut în vedere impactul social și urban, 
originalitatea, dar și fezabilitatea și sustenabili-
tatea acestora.

Proiectul timișorean a ajuns în finala 
competiției, fiind selectat dintre 51 de propu-
neri din țară. Proiectul Aquapic va demara în 
luna martie, odată cu semnarea contractului de 
finanțare, și va fi finalizat la începutul lunii oc-
tombrie, prin lansarea publică a centrului.

Gheorghe MIRON

Aquatim în ecuaţia socială a primăverii

Sosirea primăverii reprezintă, şi pen-
tru Aquatim, un moment de refacere 

a forţelor proprii şi de repornit la drum, în tot 
ceea ce înseamnă agenda consistentă a eveni-
mentelor sociale, dedicate clienţilor noştri, de 
la mic la mare. Renaşterea naturii vine la pachet 
cu redeschiderea acţiunilor pe care îndeosebi 
copiii le aşteaptă, cu sufletul la gură! Ore pe te-
matica apei în şcoli, vizite în uzinele de tratare 
a apei, discuţii cu specialiştii noştri, apropierea 
evenimentului principal – Ziua Apei – şi câte 
şi mai câte! Toate evenimentele de factură so-
cială, marca Aquatim, sunt, fără doar şi poate, 
aşteptate şi de noi, căci impresiile şi reacţiile 
de după finalizarea lor ne încântă şi motivează. 

Şi în acest debut de primăvară, pe 27 februa-
rie mai exact, am fost gazdele prietenilor noştri 
de la Şcoala Specială Constantin Pufan, copii şi 
tineri cu deficienţe de auz şi vorbire, extraordi-
nar de talentaţi în arta confecţionării podoabe-
lor tematice. În întâmpinarea lui 1 martie, artiş-
tii de la Pufan au venit cu o ofertă interesantă, 

aşa cum este an de an, ce cuprinde mărţişoare, 
felicitări şi diverse decoraţiuni. Angajaţii Aqua-
tim, dar şi clienţii care ne-au trecut pragul au 
fost invitaţi să admire şi să achiziţioneze pro-
dusele hand-made, pe care copiii le realizează 
cu atâta dăruire. 

„E o mare bucurie pentru ei, pentru noi toţi, 
să fim oaspeţii dumneavoastră! Muncim intens, 
de la o întâlnire la alta, pentru a nu vă dezamă-
gi. Ne simţim minunat şi abia aşteptăm reîn-
tâlnirile cu oamenii din Aquatim! Pentru aceşti 
tineri, demersul dumneavoastră nu se poate de-
scrie în cuvinte, se simt utili şi îndrăgiţi!”, a de-
clarat Carmen Georgescu, profesorul însoţitor 
al elevilor de la Şcoala Pufan. 

Imediat după acţiunea dedicată Mărţişoru-
lui, Biroul de Comunicare şi Relaţii Publice 
merge în şcoli, pentru a susţine ore de educaţie 
pe tematica apei, în general la clase mici, unde 
interesul este major. Primele întâlniri cu copiii 
se vor consuma la Şcoala Lenau, unde le vom 
explica, pe planşe, circuitul apei în natură şi 
drumul lung pe care apa îl parcurge, de la cap-

tarea din râul Bega şi până la robinet. Orele în 
şcoli se vor întinde pe tot parcursul lunii mar-
tie iar, în aprilie, Aquatim va organiza un alt 
eveniment aşteptat, dedicat generic Săptămânii 
Altfel, chiar dacă, din acest an, aceasta nu mai 
are o perioadă fixă. 

Să nu uităm nici de Ziua Apei, din 22 martie, 
când vom avea porţi deschise la Staţia de Trata-
re a Apei Bega, între orele 9-14. Rugăm dorito-
rii, persoane individuale sau  grupuri organiza-
te, să se programeze din timp, la telefon , sau pe 
mail, la aquatim@aquatim.ro. Avem nevoie de 
date concrete, ora dorită, numărul de persoane, 
date de contact ale însoţitorilor, pentru a vă pu-
tea oferi un program profesionist de Ziua Apei, 
în funcţie de sosirea în incinta staţiei. Turul du-
rează aproximativ 45 de minute şi se va face 
cu personal de specialitate. Mizăm pe interesul 
dumneavoastră, ştim că sunteţi nerăbdători să 
ne revedem. Şi noi!

Vă aşteptăm, cu acelaşi interes, să fiţi parte 
a evenimentelor sociale pe care, cu drag, vi le 
oferim, an de an! 

Crenguţa RADOSAV

Platforma nouă pentru plata online, funcţională din 7 martie

Începând cu 7 martie, pe site-ul www.
aquatim.ro este disponibilă o platfor-

mă nouă pentru plata online a facturii de apă. 
Accesul se face de pe prima pagină a site-ului 
Aquatim, din zona „Cont client”.

Platforma nouă, mai complexă decât prece-
denta, oferă clienților mai multe funcționalități 
de gestionare a facturilor și plăților și urmări-
re a consumurilor de apă. Plata facturii se face 
cu cardul bancar, într-un sistem securizat, iar 
clienții pot vizualiza și descărca facturile în for-
mat electronic și seta diverse notificări legate 
de emiterea sau scadența facturilor.

Clienții care au avut un cont deschis pe si-
te-ul Aquatim au fost notificați, prin mesaje e-
mail, în legătură cu preluarea contului de cli-
ent pe noua platformă. Pentru clienții care nu 
au mai avut cont pe aquatim.ro, înscrierea este 
simplă și necesită o adresă de e-mail validă și o 
factură de apă, de unde să preia codul de client 
și numărul contractului.

Pentru întrebări și detalii, clienții se pot adre-
sa Aquatim prin formularul special de contact 
de pe site (http://www.aquatim.ro/contact) sau 
prin intermediul Serviciului Relaţii Clienţi (str. 
Treboniu Laurian nr. 7A, camera 11, tel: 0256 
203 650 şi 0754 099 502, luni-vineri 8-15:30).

Crenguţa RADOSAV

În atenţia cititorilor noştri
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Proiectul de 14 milioane de euro pentru pregătirea râului Bega de navigare 
a primit avizul de finanţare

Conducerea Administraţiei Bazinale de Apă 
Banat (ABAB) Timișoara s-a întâlnit, la 

sfârșitul lunii trecute, cu șefii Biroului Regional 
de Cooperare Transfrontalieră şi cu omologul din 
Serbia pentru verificarea finală a documentelor ce 
stau la baza precontractării fondurilor pentru pro-
iectul „Repararea infrastructurii de navigație pe 
canalul Bega”. 

Acest proiect cu impact transfrontalier a cărui 
lider de proiect este Administraţia Bazinală de Apă 
Banat,  în parteneriat cu Consiliul Judeţean Timiş 
şi Secretariatul Provincial pentru Cooperare Inter-
regională și Administrație Regională – partener 
proiect (Serbia) şi  VDP Vode Vojvodine – partener 
proiect (Serbia), a primit aviz pozitiv pentru eli-
gibilitatea finanţării nerambursabile din fondurile 
programului IPA (Interreg Cooperare Transfronta-
lieră România – Serbia).  Proiectul are o valoare 

totală de 13.877.987 euro (TVA inclus), din care  
părţii române îi revine 6.929.795 euro, restul fiind 
accesat de către partenerii din Serbia. 

Atât partea română, cât şi cea sârbă şi-au pro-
pus să dezvolte prin acest parteneriat reabilitarea  
Canalului Bega, care va redeveni astfel naviga-

bil, aşa cum era el cunoscut înainte de 1958, când 
navigația pe canal în sectorul românesc a fost în-
chisă. În cadrul acestui proiect strategic de navi-
gabilitate se impune și existența unui acord guver-
namental interstatal privind deschiderea unui nou 
punct de trecere a frontierei româno-sârbe naval 
pe Canalul Bega, dar și terestru, incluzând şi pista 
de cicloturism. Acordul este semnat deja de Mi-
nisterul Afacerilor Externe şi depus spre avizare 
la  Ministerul Afacerilor Interne, urmând să fie 
înaintat autorităţilor sârbe. La această întâlnire au 
participat şi câte un observator expert din partea 
Autorităţii de Management a celor două ţări. De-
oarece, pe sectorul românesc, unul din obiectivele 
cele mai aşteptate a fi finalizate ale proiectului  este 
refacerea nodului hidrotehnic Sânmihaiu Român, 
a fost efectuată  şi o vizită pe teren la acest obiec-
tiv. Aceeaşi verificare a documentelor a avut loc şi 
la partenerii sârbi.

Gheorghe MIRON

„Apa este singura băutură pentru un om înţelept”
Henry David Thoreau

Primind la redacție, din partea cititorilor, su-
gestii de a vorbi în „Foaia Administrației 

Bazinale Banat” despre apă și altfel decât prin 
prisma profesională. Iată de ce, ne-am gândit să 
promovăm lunar, o rubrică privind acest compus 
chimic al hidrogenului și al oxigenului, având for-
mula chimică brută H2O. Prin câteva detalii mai 
atractive.

Ei bine, apa este esenţială pentru apariţia şi 
menţinerea vieţii. Totul depinde de apă, iar în na-
tură ne poate fi atât prieten, cât şi duşman. Apa are 
un important rol în sculptarea mediului înconjură-
tor, fiind responsabilă de unele hazarde naturale.        

Pământul este acoperit de apă în proporţie de 
71%, această estimându-se la 535.092.250.000 
m3. Dar din toată această imensă cantitate, mai 
puţin de 1% este apă dulce sau potabilă.

Grădinarii buni ştiu că vara, la prânz, nu trebuie 
udate plantele, deoarece picăturile de apă rămase 
pe frunzele plantelor se comportă ca o lentilă, pă-
tând provoca arsuri plantei, ceea ce poate duce la 
moartea acesteia.

Organismul uman conţine până la 70% apă. 
Acest procent scade la persoanele obeze, deoare-
ce grăsimea şi apa sunt incompatibile. Din acelaşi 
motiv şi femeile au mai puţină apă în organism de-
cât bărbaţii.

Ce îngheaţă mai repede, apa caldă sau apa rece? 
Am fi tentaţi să răspundem că apa rece, deoarece 
apa caldă ar trebui mai întâi să se răcească. Însă 
cercetătorii au demonstrat că apa fierbinte îngheaţă 
mult mai repede decât apa rece, sărind peste faza 
de răcire.

Bonus
Planeta este acoperită de apă în proporție de 

71%, din care mai puțin de 1% este apă potabilă 
sau dulce și poate fi consumată în starea ei natu-
rală.

Consumul unui pahar de apă înainte de duș sau 
baie ajută la menținerea unui ritm cardiac sănătos.

Cea mai mare afacere din domeniul alimentar 
este reprezentată de apa îmbuteliată.

Apa dizolvă mai multe substanțe decât orice alt 
lichid.

Sunetul se propagă mai rapid prin apă decât 
prin aer.

Consumul suficient de apă previne apariția ca-
riilor dentare.

Un copac oferă aproximativ 265 de litri de apă 
prin evaporare.

Titu bojin - Director al Administrației Bazinale de Apă Banat

Domnule director, vă 
mulțumesc pentru 

amabilitatea cu care ați ac-
ceptat acest dialog pe care 
îl pregătim pentru chiar pa-
gina instituției dumneavoas-
tră în jurnalul interregional 
„Banatul”

4Nu trebuie să-mi 
mulțumiți. Doar să ocolim 
în dialogul nostru universul 

politic.
Vă promit că da, doar ne aflăm într-o lună a ...
4A acelora care fac lumea mai frumoasă. In-

teresant lucru:  o femeie, Clara Zetkin, evreică 
de origine, a hotărât, în 1910, la Internaționala 
Socialistă reunită la Copenhaga, ca ziua de 8 
martie să fie o zi dedicată femeii și să fie sărbă-
torită la nivel internațional. Ceea ce cred că se 
cunoaște mai puțin, este faptul că această zi nu 
a fost sărbătorită oficial decât în țările din fostul 
„lagăr socialist”.

De ce ați evidențiat originea Clarei Zetkin?

4Am amintit de originea celei ce a inițiat 
acest demers, nu întâmplător. Vedeți dumnea-
voastră citeam nu demult, că un plin de har di-
acon misionar, prof. dr. Andrei Kuraev pornind 
de la originea evreiască a Clarei Zetkin, susține 
că aceasta a propus ziua de 8 martie pentru 
că s-a gândit la sărbătoarea Purim care reme-
morează anual un cumplit masacru întreprins 
asupra poporului persan de iudeii aflați în exil.
După tradiție, evreii au ucis atunci, peste 75.000 
de perși-bărbați, femei și copii. Personajul-cheie 
al evenimentului este tocmai o femeie, Estera, 
devenită întruchiparea biblică a „eroismului“ 
feminin evreiesc.

Ei bine, Părintele Andrei, acest mare luptător 
al ortodoxiei, susține că Esterei îi este închina-
tă cea mai veselă sărbătoare a evreilor - Săr-
bătoarea Purim.  Această sărbătoare nu are o 
dată fixă și e posibil ca în anul în care a luat ființa 
„Ziua Internationala a Femeii”, Purimul să fi co-
incis cu 8 Martie. Astfel, în viziunea sa, ziua de 8 
Martie este o chemare a lumii de a slăvi Femeia-
Lider - pe Estera.

O sărbătoare necreștină...
4Socotind că ortodoxia nu și-a asumat ziua 

de 8 martie ca zi închinată femeii, da.
Dar există o zi pe care ortodoxia o dăruiește 

femeii?
4Sigur, este „Duminica Femeilor 

Mironosițe”, a treia duminică după Învierea 
Domnului. Amintind mereu de cele care au ur-
mat și au slujit lui Hristos atât înainte cât și după 
moartea Sa și au vestit pentru prima dată că 
El a Înviat din morți. Potrivit Sfintei Scripturi, 
când mergeau ele să vestească ucenicilor, în-
vierea Domnului, Iisus Le-a întampinat zicând: 
Bucurați-vă!“.Cu aceste cuvinte întâmpină Bise-
rica femeia creștină.

Un mesaj pentru cititoarele noastre, pentru 
doamnele și domnișoarele acestei instituții în 
apropierea zilei închinată lor de Biserica Neamu-
lui?

4Tuturor doamnelor și domnișoarelor, le 
doresc să fie mereu bucuroase.

Tuturor doamnelor ºi domniºoarelor, le doresc sã fie mereu bucuroase

Interviu realizat de
Jovana STAN
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„Bă, doBitocilor, eu sunt primar, nu actor!”

De jur împrejurul locului unde stau, 
pomii înmuguriți fac ca orașul să îmi 

pară departe, foarte departe. Am revenit în 
câmpia Banatului, la casa mea părintească 
pe care o părăsesc toamna târziu, regăsind-o 
primăvara, bucuroasă și strălucitoare. Dar 
poate fi o casă fericită? Atâta vreme cât la 
fiecare fereastră a sa se pot zări strămoșii, 
da, pentru că înlăuntru ei se păstrează lumina 
cerească a rodniciei lor.

Martie, pământ plăpând de martie. În 
parcul casei părintești, ghioceii. Cei dintâi. 
Tremură de iubire. Cine să-i admire? Adulții 
au treburi, copiii nu mai sunt învățati să 
iubească, iar tinerii dau buzna, cu anatomie 
de bivoli nărăvași, pe tăpșanul erotismului 
animalic. Cine să mai iubească?

M a e s t r u l  B e l i g a n  n e  r e a m i n t e a , 
parafrazând, într-un spectacol târziu, povața 
starețului Zosima: „Iubiţi toată zidirea lui 
Dumnezeu, atât în întregul ei, cât şi în fiecare 
firicel de nisip. Iubiţi orice frunzuliţă, orice 
rază divină. Iubiţi dobitoacele, iubiţi plantele, 
iubiţi orice lucru, numai iubiți!”

*
Lângă masa mea de scris, motanul cel alb, 

pierdut în lungi visări, se simte la adăpost. 
Mi-au căzut deunăzi în mână niște versuri 
ale unei june poetese. Versuri? E,e,e, câtă 
dreptate avea Caragiale când constata acid 
că pe românul care a învățat să citească e 
aproape imposibil să-l oprești să nu scrie. 
Dar ce ne facem cu cei care scriu fără să fi 
învățat să citească?

*
O mare parte dintre jurnaliștii de azi, 

cântărind fără ricanerie măsura din vorbele 
primarului Stroe din comuna Stănoaga, ar 
putea face ca observația celebră a lui Fănuș 
Neagu să-și piardă din actualitate. Spunea 
Fănuș: „Domnule, pe vremea mea nu erau 
atât de mulți proști și nu lucrau toți în presă.”

Ce spunea Stroe? Ei bine Stroe, primarul 
din Stănoaga, prezent fiind la un miting 
și, urmând la microfon unei actrițe, este 
sfătuit de colegi să vorbească „tare și cu 
dicție, ca doamna artistă!” Stroe, ascultând 
atent „instructajul”, le replică oltenește: 
„Bă, dobitocilor, eu sunt primar, nu actor!” 
Dacă mulți jurnaliști ar avea simțul măsurii, 
asemeni primarului amintit, scrisul n-ar mai fi 
cel mai sigur mijloc prin care un om se poate 
compromite. Înțelept Stroe; se pare că nu de 
inteligență suferă lumea, ci de înțelepciune.

*
Deschid, cu ajutorul televizorului, „lada 

cu vechi buclucuri”, cum numea Eminescu 
lumea, și văd aceeași „părelnici”. Mereu 
aceeași, cu iz de bâlci și panaramă. Și iar 
în auz, vorbele Eminescului: „După cum 
mărgeanul și mărgăritarul stau ascunse și 
nevăzute la fundul mărilor și al oceanelor, 
iar la suprafața lor toate gunoaiele și 
mortăciunile, așa-i și-n lume: cei vrednici 
și muncitori – huiduiți și năpăstuiți, iar cei 
neghiobi – în mare cinste...”

Îmi pregătesc pentru orele mai târzii 
bucuria de a fi telespectator cu ajutorul 
internetului, la filmul machedonului Dan Piţa, 

Tănase Scatiu. În distribuție, Aristide Teică, 
extraordinar, în rolul slugii. Mă uimește și 
astăzi la acest actor perfecta concordanță 
între creația și viața sa. Ce personaj balzacian 
a fost și Aristide...

Când, la chemarea lui Vlad Mugur, a 
plecat la Craiova „generaţia de aur", adică: 
Amza, Cozorici,  Rebengiuc, Rauţchi, 
Rucăreanu, Sanda Toma, Silvia Popovici, 
Ioana Bulcă, Eliza Plopeanu. Scenografii 
Popescu-Udrişte, Todi Constantinescu şi 
Constantin Piliuţă, iar ca regizori: Vlad prim-
regizor, Radu Penciulescu şi Dinu Cernescu, 
fusese cooptat în echipă şi un straniu actor 
local, Aristide Teică, actor excepțional care 
locuia într-o cabină a teatrului şi care, când 
se îmbăta, se dezbrăca complet, cu excepţia 
unei cravate verzi şi a unei pălării. Aşa 
costumat, circula prin imobil. El explicând 
că dacă întâlneşte pe cineva trebuie să îl 
salute cu pălăria. „Dar cravata?” , l-a întrebat 
cineva. „Cravata – este un semn că sunt un 
gentleman”, a răspuns Teică.

*
Ce ușor este să faci predicții exacte atunci 

când ești evreu sau armean. În ziua când 
aveau loc funeraliile lui Iosip Broz Tito, 
armeanul Leon Kalustian îi spune evreului 
Harry Brauner: „Dragă prietene, Iugoslavia se 
va destrăma. Tito a făcut în toate republicile 
depozite de armament. E suficient ca cineva 
să aprindă un simplu fitil și praful și pulberea 
se va alege de Iugoslavia.”

După zece ani, Iugoslavia mareșalului Tito 
nu mai exista… Lui Tito, care i-a supraviețuit 
lui Stalin, nu i-a putut supraviețui propria 
operă. Apropo de Stalin, în biroul lui de la 
vila Kunţevo, la decesul său, la 5 martie 
1953, s-a găsit, printre alte documente 
personale, următoarea scrisoare de la Tito: 
„Tovarășe Stalin, aţi trimis aici în Iugoslavia 
trei oameni ca să mă ucidă şi toţi trei au fost 
capturaţi. Dacă nu încetaţi, eu voi trimite la 
Moscova un singur om şi nu va mai fi nevoie 
de altul.” Stalin a înțeles că Tito nu e Kostov 
și a renunțat.

 Tito, cel mai tânăr sergent-major al 
armatei austro-ungare. Ce bărbați a mai 
cunoscut planeta asta! Privind la o mare 
parte din cei care hotărăsc azi soarta lumii, 
parcă pătrund mai ușor înțelegerea arătată de 
aceștia minorității homosexuale.                                                                                                                           

*
Ce îți e și cu nemții ăștia; cu spiritul lor 

de ascultare… Cu ceva vreme înainte ca 
Tito să devină „cel mai tânăr sergent-major 

al armatei austro-ungare”, Wilhelm al II-
lea, ultimul împărat al Germaniei, aprobase 
planurile catedralei din Berlin. La sfârșitul 
construcției, oamenii au putut zări deasupra 
crucii, aflată pe turla catedralei, în vârful 
brațului ei de sus o cruciuliță, pusă pieziș. 
Nimeni nu știa ce înseamna acest semn oblic 
suprapus peste crucea principală a catedralei. 
Atunci urbaniștii, intrigați de această apariție 
arhitectonică nespus de stranie, s-au pus să 
studieze cazul. Au luat planurile catedralei, le-
au cercetat. Ce-au descoperit? Planul fusese 
prezentat lui Wilhem al II-lea spre aprobare, 
fără nimic în vârf. Împăratul îl găsise bun, 
făcuse o cruciuliță deasupra bisericii ca un 
„aprob” și semnase. Constructorii catedralei, 
îndatorați să execute clădirea exact cum era 
planul vizat de Kaizer, adăugară pe brațul 
superior al crucii și semnul de „aprobare” 
al împăratului, în forma unei cruciulițe 
strâmbe, atârnată diform în văzduh. O, sancta 
simplicitas!

*     
O rază de soare coboară peste chipul 

amiezii îmbujorându-l. A fost și încă este 

frumoasă această zi de iarnă-primăvară, 
aici, în câmpie. Aproape, tot mai aproape, o 
mantie cețoasă se apropie de obrazul soarelui 
înnourându-l. E vremea ploilor de primăvară. 
E atât de adormitor ropotul ploii peste 
gingășia înserării având focul, prieten viu, 
alături. Stau „în dulcele stil clasic” lăsând 
muzica lui Schubert să-mi învelească sufletul 
ca o mătase veche, care a fost odinioară 
rochia unei fete din vremea valsului. Ascult 
„Integrala lucrărilor pentru vioară și pian”, 
cu Cornelia Bronzetti însoțită în acest 
periplu divin de Suzana Szoerenyi la pian. 
Strălucită această elevă a armeanului Garabet 
Avachian, căruia ea, peste vremi, îi poartă o 
„recunoștință totală”. Avachian a fost unul 
dintre artiștii căruia ideea „interpretului-
creator” a fost unul dintre principiile 
estetico-muzicale pe care se baza profesorul 
în cursurile sale. „Un profesor trebuie să fie 
un creator, chiar în cazul când nu practică 
meseria pe scenă”. Și Garabet Avachian a 
fost un asemenea creator.

*
S-a înnoptat. La marginea satului se 

tânguie câinii, pruncii au adormit în culcușul 
iubirii pe care o vor uita atunci când vor 
pătrunde în labirintul vieții. S-a aprins lumina 
de veghe a străzii și s-au stins vremurile în 
care bărbaţii erau bărbaţi, iar copiii ştiau de 
frica părinților. Pe noptieră Fănuș. Recitesc 
zâmbind îndemnul celui care care-a izbutit 
să scoată clipa din timpul Brăilei ca s-o 
podească, măreț, cu arginturi netrecute prin 
alte mâini și vămi: „Beţi vin bun, iubiţi 
numai ce vă place şi pe furiş…”

vasile todi


